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 تزریق سرمایه خارجی
به معادن

نقش مجلس ش��ورای اسلامی و به طور خاص کمیسیون 
صنایع و معادن در رش��د بخش معدن بر کس��ی پوشیده 
نیس��ت.  نمایندگان مجلس شورای اس��لامی می توانند با 
ارتب��اط گس��ترده ای که ب��ا بخش های مختل��ف از جمله 
بخش خصوصی، تشکل ها، معدنکاران کوچک و... دارند از 
 دغدغه های معدنکاران آگاه شده و برای حل آن چاره اندیشی 

کنند... 3

 رکوردزنی پی در پی
 گروه فولاد مبارکه 

ش��رکت های ف��ولاد مبارک��ه، ف��ولاد هرم��زگان، ف��ولاد 
س��نگان، فولاد امبرکبیر کاش��ان، فولادسنگ مبارکه و فولاد 
سفیددشت چهارمحال و بختیاری در سال جهش تولید و به 
 منظور تحقق این مهم، به رکوردهای درخور توجهی دس��ت 
یافتن��د. غلام���رضا س��لیمی، مدی��ر ناحیه فولادس��ازی و 
ریخته گری مداوم فولاد مبارکه از 2 دس��تاورد مهم در س��ال 

4جهش تولید خبر داد وگفت: غیورمردان ناحیه فولادسازی...
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 لزوم اصلاح
قوانین بخش معدن

 قطع صادرات
 سیمان خوزستان 

3

تامین مالی سازمان 
زمین شناسی

7

 به خصوصی ها
 بها نمی دهند

4

نظارت 
 فراموش شده

 بر اجرای قوانین

آقایان و بانوان مجلس شما 
نماینده مردم هستید؟

 مشکلات فولاد ریشه
 در مدیریت دارد

مدیرعامل ش��رکت سیمان خوزس��تان با اشاره به 
برخی کمبودها برای تامین س��یمان در این استان و 
دیگر مناطق کشور گفت: به منظور پشتیبانی و کمک 

به تنظیم بازار داخلی، صادرات محصولات سیمانی...

رفع تردد قوانین در بازار فولاد
فعالان صنعت فولاد از نمایندگان مجلس خواستار شدند

ناصر بزرگمهر/  مدیر مسئول
management@smtnews.ir
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی 
۳۰۰ روز از انتخاب ش��ما در 2 اسفند۱۳۹۸ 
صندلی ه��ای  ب��ر  نشس��تن  از  روز   2۱۰ و 
گذش��ت.  ۱۳۹۹ خ��رداد   ۷ از   بهارس��تان 
در  ک��ه  اس��ت  ای��ن  س��وال  نخس��تین   
کردی��د؟  چ��ه  م��ردم  ب��رای  م��دت  ای��ن 
کردی��د؟ برگ��زار  کاری  جلس��ه   چن��د 

 فق��ط هفت��ه ای 2 روز در جلس��ات مجلس 
 ش��رکت کردید؟ چن��د روز تعطی��ل بودید؟
 چن��د ط��رح و پیش��نهاد ارائ��ه کردید؟ در 
چ��ه رای گیری های��ی ش��رکت داش��تید؟ به 
ک��دام مصوب��ه رای مثب��ت دادید؟ ب��ا کدام 
ط��رح مخالف��ت کردی��د؟ چن��د س��اعت با 
 م��ردم بودید؟ چند بار س��وار اتوبوس و مترو 
ش��دید؟ چن��د دفعه ب��رای خری��د مایحتاج 
خان��ه ب��ه میدان می��وه و تره ب��ار رفتید؟چه 
جور نان��ی می خورید؛ باگت، ل��واش، بربری، 
س��نگک، تافتون؟ در ای��ن مدت در صف نان 
ایس��تاده اید؟ با مردم ح��رف زده اید؟ قیمت 
 گ��ردو وطن��ی دان��ه ای چند ش��ده اس��ت؟ 
گردو کیلویی چند اس��ت؟ نان و پنیر و گردو 
با چای ش��یرین خورده اید؟ هر لقمه صبحانه 

چند تمام می شود؟
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت ها

تیتر های روز
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ادامهازصفحهاول
از قیمت نفت س��بک و سنگین و میعانات گازی و نفت 
برنت و فوب خارگ و تغییرات چندس��نتی آن و وضعیت 
س��بد اوپک و نفت خام وس��ت تگ��زاس اینترمیدیت و 
س��هام لحظه ای آمازون و اپ��ل و نیازهای توربین و پمپ 
و کاتالیس��ت  و پالایش��گاه ها و دکل های نفتی و سکوها و 
تجهیزات اکتش��اف و فروش محص��ولات هیدروکربنی 

صحبت نمی کنم.
از بورس و افتتاح حس��اب دمو و سیگنال فارکس و طلا 
و تجزیه و تحلیل اندیکاتورهای تکنیکال و سیگنال های 
مناسب در قالب فرم های قابل انتشار و نقاط کلیدی بازار و 

اصطلاحات اقتصادی بین المللی صحبت نمی کنم.
از وضعیت ارز و س��که و دخالت ه��ای بانک مرکزی در 
بازار و عدم اس��تقلال آن و انتخاب فرد سیاس��ی به جای 
اقتصادی و دخالت دولت برای جلوگیری از ارزانی و تلاش 
برای گران تر شدن یورو و دلار و درهم صحبت نمی کنم.

از ش��رایط درهم و برهم خودروس��ازانی که س��ال ها 
دس��ت در جیب مردم کرده و به ج��ای ایجاد بازار رقابتی 
و ارزانفروش��ی با گران ک��ردن آهن پاره های خطرآفرین 
و کوتاه��ی در س��اخت ی��ک خ��ودرو تمام وطنی، حتی 
پی��کان ایرانی نم��ا را هم بعد از 30، 40 س��ال خدمت به 
تاریخ فرس��تادند و مشابه آن را هم تولید نکردند، صحبت 

نمی کنم.
از مع��ادن ایران به عنوان دومین س��رمایه خدادادی با 
داش��تن یک درص��د جمعیت و بی��ش از ۷ درصد ذخایر 
معدن��ی جهان که متاس��فانه در انحصار ع��ده ای خاص 
قرار گرفته و با باند و مافیا میلیاردها دلار را بی سروصدا با 
خام فروشی به دست آورده و بر ثروت شخصی می افزایند، 

صحبت نمی کنم.
از نفت و گاز و آهن و مس و طلا و نقره و روی و س��رب و 
کرومیت و منگنز و تیتانیوم و رینیوم و اورانیوم و مولیبدن 
و قلع و زغال سنگ و فیروزه و گچ و نمک و فولاد و ظرفیت 
و حج��م ذخایر قطعی موجود و قیمت مناس��ب انرژی و 
دسترس��ی به آب های آزاد و نیروی جوان و تحصیلکرده 
و دارا ب��ودن حق ۷ به یک هر ف��رد ایرانی در حوزه معادن 

کشور صحبت نمی کنم.
از صنایع وابس��ته معدنی و پیچیدگ��ی آنها و فرآوری 
گندله و کنس��انتره و ذوب فلزات و س��نگ فولاد و تبدیل 
آنه��ا به ورق فلزی و ایجاد اش��تغال و تاثی��ر آنها در تولید 
ناخالص ملی و بیلیون ها تن ذخایر کش��ف شده و کشف 
نش��ده و ۶۸ ماده معدنی کمیاب و نایاب شناخته شده در 
کوه ها و دش��ت های ایران زمین و انواع سنگ های تزئینی 
از مرمر تا چینی، تراورتن، گرانیت و ده ها نوع دیگر و حتی 

شن و ماسه و خاک های کمیاب صحبت نمی کنم.
از وضعیت ناهنجار مس��کن و گرانی افسارگسیخته آن 
و حمایت مش��خص دولت برای فروش بناهای در اختیار 
خود و نهادها و بانک ها که به عنوان نخس��تین نیاز انسان 
در طول تاریخ با سرپناه های طبیعی و غارها شکل گرفته، 

صحبت نمی کنم.
از نبودن سازمانی توانمند در حمایت از مصرف کننده و 
شهروند و مردمی که به شما رای داده و نداده اند، صحبت 

نمی کنم.
از اتاق های س��رمایه داران رفاه طلب و صبحانه خوری 
دولتی��ون با آنها و واگذاری میلیاردها دلار ارز جهانگیری 
و برنگش��تن آنها و بخوربخور رفقا و دوس��تان و فامیل ها 

صحبت نمی کنم.
از گرانفروش��ی روشن و واضح شرکت ها و سازمان های 
دولت��ی در آب و ب��رق و تلفن و گاز و بنزی��ن و گازوئیل و 
موبایل و اینترنت و بلیت هواپیما و قطار و خدمات اوراقی 
مثل صدور گذرنامه و شناسنامه و گواهینامه و کارت ملی 
و ده ها مورد دیگ��ر با مصوبه مجلس و بی مصوبه صحبت 

نمی کنم.
از مصوبات متعدد مجلس گذش��ته در حمله به مردم و 
محاصره گازانبری آنها، از افزایش عوارض گمرکی کالاها 
تا خروج ی��ک فرد عادی به چندصد ه��زار تومان و ده ها 

محدودیت دیگر صحبت نمی کنم.
اما از نابود کردن پول ملی و کم رنگ کردن صفرهای آن 
که طی تصمیمی نابخردانه و غیرکارشناسی و بی توجه به 
ده ها یادداشت اعتراضی در رسانه ها توسط تیم اقتصادی 
دول��ت و در روزهای پایانی مجلس قبل که پایه و اس��اس 
اندوخته و زندگی مردم را به خطر انداخته، انجام ش��ده، 

حرف می زنم.
از قیم��ت یک لقمه نان و پنیر و گ��ردو و خیار و گوجه 

حرف می زنم.
از قیمت تمام ش��ده یک ناهار س��نتی، آبگوش��ت یک 

خانواده چهارنفره حرف می زنم.
از قیمت یک عدد نان سنگک خشخاشی ۵ هزار تومانی 
در نانوایی های بازار میوه و تره بار شهرداری حرف می زنم. 
آقایان و بان��وان مجلس، فقط جهت ی��ادآوری عرض 
می کنم که ش��ما نماینده مردم هستید؛ نماینده دولت و 

حاکمیت نیستید.
آقای��ان و بانوان مجلس، تا دیر نش��ده از گرانفروش��ی 

دولتی جلوگیری و صفرهای پول ملی را پررنگ کنید.

مرضی�هاحقاقی-خبرنگار:نماین��دگان مجلس یازدهم 
به ویژه اعضای کمیس��یون صنایع و معادن در طول ماه هایی 
که از فعالیت آنها می گذرد، نس��بت ب��ه روند فعالیت صنایع 
معدنی حس��اس بوده اند و با توجه به اثرگذاری صنایع نهایی 
فولادی در زندگی روزمره مردم، حساس��یت آنها نس��بت به 
این صنعت بیش��تر اس��ت. ح��ال در آس��تانه روز مجلس به 
بررس��ی اقدامات نمایندگان بهارستان نشین بر صنعت فولاد 
پرداخته ایم. به اعتقاد این فعالان سیاسی، در ماه های گذشته 
التهاب در بازار فولاد ش��دت گرفته اس��ت. گرانی محصولات 
فولادی غیرمنطقی اس��ت و مصرف کننده نهایی ضربه اصلی 
این قیمت های غیرمنطق��ی را می خورد. با توجه به آنکه این 
صنعت ارزبری محدودی دارد و با تکیه بر ظرفیت های داخلی 
شکل گرفته است، این روند رو به رشد قیمتی منطقی نیست. 
بر همین اساس نیز نمایندگان مجلس شورای اسلامی مدتی 
است به این موضوع ورود کرده و در تلاشند آرامش را به این 
زنجیره بازگردانده و در همین حال، زمینه توس��عه پایدار این 

صنعت را فراهم کنند. 
اصلاح�روند�عرضه�و�تقاضای�فولاد���

سیدجواد حس��ینی کیا، نماینده مردم 
س��نقر و کلیای��ی در مجلس ش��ورای 
اسلامی در گفت وگو با »روزگار معدن« 
و در پاس��خ به سوالی مبنی بر عملکرد 
مجلس در حوزه صنع��ت فولاد گفت: 
ب��ازار فولاد ط��ی ماه های گذش��ته با 
التهاب و آش��فتگی روبه رو بوده است. این نابسامانی ها را باید 
ناش��ی از روند عرضه و تقاضای فولاد دانس��ت.  وی در ادامه 
تاکید کرد: مجموع تولید فولاد و محصولات فولادی کشور در 
س��ال جاری به حدود 30 میلیون تن خواهد رسید اما میزان 
مصرف این فلز در کشور ما به مراتب پایین تر برآورد می شود؛ 
بنابراین در چنین ش��رایطی، رشد قیمت محصولات فولادی 

به دلیل کمبود و رقابت برای خرید معنی ندارد. 
بازنگری�در�مدیریت�بازار���

این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
افزود: باید علت اصلی رش��د قیمت فولاد شناس��ایی و برای 
رفع آن برنامه ریزی ش��ود. حسینی کیا در ادامه تاکید کرد: ما 

فاق��د یک نظام رگولاتوری در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
هس��تیم. بر همین اس��اس، نظارت درس��تی بر بازار فولاد و 
میزان عرضه و تقاضای آن انجام نمی شود. همین موضوع نیز 
بازار فولاد را با چالش های اساسی روبه رو کرده است. به دلیل 
چالش های مطرح شده، شمش فولاد با نرخ به مراتب بالاتر از 
ن��رخ جهانی در بازار داخلی به فروش می رس��د؛ بنابراین باید 
ادعا کرد که رفع این مش��کلات ب��ا اقدامات مدیریتی ممکن 

خواهد بود. 
وی گف��ت: چنانچ��ه مجوزه��ای کاغ��ذی شناس��ایی و 
ح��ذف ش��وند، در همین حال س��امانه بهین ی��اب اصلاح و 
تولیدکنندگان واقعی شناس��ایی ش��ود، قیمت ها به س��طوح 
واقعی نزدیک و بدین ترتیب جای��گاه واقعی صنعت فولاد در 
کشور شناسایی خواهد شد. مجلس شورای اسلامی نیز پیگیر 
رفع این مش��کلات و التهابات موجود است. کمیسیون صنایع 
و معادن نیز در تلاش است طرحی جامع برای رفع این چالش 

ارائه کند.
وی در پایان تاکید کرد: با توجه به تمام چالش های یادشده 
در این زنجیره مجلس ش��ورای اس��لامی به این موضوع ورود 

کرده اس��ت. کمیس��یون صنایع و معادن مجلس نیز طرحی 
را برای رفع این چالش ها تدوین کرده اس��ت. امید می رود با 
تصویب مفاد یادشده در این مصوبه، از یک سو زمینه توسعه و 
تولید پایدار در زنجیره فولاد فراهم و از سوی دیگر، به تنظیم 

بازار فولاد منتج شود. 
توسعه�و�تولید�پایدار�فولاد��

مصطفی طاهری، نماینده مردم زنجان 
و طارم در مجلس ش��ورای اسلامی در 
گفت وگو با »روزگار معدن« تاکید کرد: 
طی ماه های گذشته بازار فولاد با تنش 
و التهاب ه��ای قابل توجهی روبه رو بوده 
است. فش��ار ناش��ی از این التهابات به 
مصرف کننده نهایی وارد می ش��ود و رف��ع آن ضروری به نظر 
می رس��د. بر همین اساس نیز مجلس شورای اسلامی طرحی 

را با هدف توسعه پایدار زنجیره فولاد مطرح کرده است.
 در ای��ن طرح پیشنهادش��ده برای بازگش��ت آرامش به این 
زنجیره، کل محص��ولات زنجیره فولاد از طریق بورس عرضه 

شود. 

وی در ادامه خاطرنش��ان کرد: درحال حاضر، بخش محدودی 
از ش��مش فولاد و محص��ولات نهایی این صنع��ت در رینگ 
معام��لات بورس کالا عرضه می ش��ود. در چنی��ن موقعیتی، 
تقاضا برای خرید این محصولات بر تقاضای خرید آنها پیشی 

می گیرد. 
همین عرض��ه محدود نیز زمین��ه رقابت و رش��د قابل توجه 
قیمت ه��ا را در معام��لات بورس کالا فراه��م می کند. مابقی 
محصولات نیز در حاش��یه بازار حتی با ن��رخ بالاتر از قیمت 

کشف شده در بورس کالا به فروش می رسد.
 با استفاده از این راهکار، قیمت فولاد و محصولات فولادی در 
چند ماه گذش��ته به قدری شتاب گرفت که حتی در مواردی 
ای��ن محصولات بالاتر از نرخ ه��ای جهانی نیز به فروش رفت. 
حال چنانچه قرار باش��د کل محصولات این زنجیره در بورس 
عرضه ش��ود، در سایه رشد عرضه، رقابت کمتری برای خرید 
شکل می گیرد و همین موضوع زمینه افت قیمت ها را فراهم 

می کند. 
 ای��ن عض��و کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس ش��ورای 
اس��لامی افزود: طی ماه های گذش��ته بر عرضه هرچه بیشتر 
ف��ولاد در ب��ورس کالا تاکید ش��ده اما فولادس��ازان تاکنون 
اق��دام به عرض��ه محصولات خ��ود در بورس کالا براس��اس 
س��همیه مشخص ش��ده نکرده اند؛ بنابراین پیش��نهاد دادیم 
با توجه به مازاد قابل توجه تولید فولاد کش��ور فولادس��ازان 
موظف باش��ند ابتدا محصولات خود را در بورس عرضه کنند 
 و چنانچ��ه خری��داری نداش��تند، مجوز ص��ادرات را دریافت 

کنند. 
بدین ترتیب از یک سو امکان تنظیم بازار فراهم می شود و از 
س��وی دیگر، چالش های ناشی از نرخ گذاری دستوری فعالان 

این زنجیره را متاثر نخواهد کرد. 
سخن�پایانی��

نماین��دگان مجلس ش��ورای اس��لامی در ماه ه��ای اخیر 
کوش��یده اند با ارائه طرحی آرامش را به باز فولاد بازگردانند. 
گفتنی اس��ت در این مسیر نیز از نظرات فعالان بخش فولاد 
و برخ��ی انجمن های نخصصی کمک گرفته اند. حال نیز امید 
دارند با قانونی ش��دن این طرح، هرچه سریع تر التهابات این 

بازار پایان یابد.  

مشکلات�فولاد�ریشه�در�مدیریت�دارد

سرمقاله

آقایان و بانوان مجلس شما 
نماینده مردم هستید؟

همراهی�نمایندگان�مجلس�با�فعالان�معدنیگلایه�از�قوانین
ع��زت الله اکبری تالارپش��تی، رئیس کمیس��یون 
صنای��ع و مع��ادن مجلس یازدهم با اش��اره به اینکه 
بخ��ش خصوصی از قوانین متناقض و آیین نامه های 
یک شبه در بخش معدن گله دارد به »روزگار معدن« 
گفت: نقش مجلس شورای اسلامی در توسعه بخش 
معدن قانون گذاری و نظارت بر اجرای قوانین است. 
امروز مجلس یازدهم به دنبال این است که دست به 

روان سازی در فضای کسب وکار بزند و از آنجایی که معدن نیز 
از این قاعده مس��تثنا نیست، دست به اصلاحاتی برای توسعه 

بیشتر فضای کسب وکار در بخش معدن خواهیم زد.
توسعه�معدن،�بهترین�اقدام��

رئیس کمیس��یون صنایع و معادن مجلس یازدهم با اش��اره 
ب��ه اینکه معادن کش��ور ظرفیت بالایی در توس��عه اقتصادی 
دارند، تصریح کرد: ظرفیت بخش معدن هنوز آن گونه که باید 
موردتوجه قرار نگرفته و به اصطلاح معدن آنطور که شایس��ته 
است، هنوز وارد میدان نشده است. تاثیر معدن در رشد تولید 
ناخالص داخلی کش��ور بس��یار ناچیز است، اما اگر برنامه ریزی 
درس��تی داش��ته باش��یم و بخش خصوصی هم وارد این حوزه 

شود، شاهد جهش فوق العاده ای در حوزه معدن خواهیم بود.
اکبری تالارپش��تی با بیان اینکه در شرایط جنگ اقتصادی، 
بهترین کار این است که دست به توسعه معدن و صنایع معدنی 
بزنیم، خاطرنش��ان کرد: امروز دشمن، ما را در شرایط سختی 
قرار داده و با تحریم نفتی باعث ش��ده مش��کل ارزآوری داشته 
باشیم. در این شرایط می توان با رشد فرآوری مواد خام و ایجاد 
ارزش افزوده بخش عظیمی از ارز موردنیاز کشور را تامین کرد.

ورود�قوی�تر�بخش�معدن�به�اقتصاد��
او تاکی��د ک��رد: ارزآوری از راه هایی جز فروش نفت نیازمند 
یک حرکت جامع و عمومی در حوزه صنعت و معدن است که 
مجلس یازدهم در پی آن است. نماینده مردم تهران در مجلس 

شورای اسلامی با بیان اینکه ما در برنامه های کشور 
از ح��وزه معدن غفلت کرده و نتوانس��ته ایم ظرفیت 
قابل قبولی از بخش معدن را فعال کنیم، گفت: برنامه 
مجلس یازدهم این اس��ت که بخش معدن را قوی تر 

وارد عرصه اقتصاد کشور کند.
اکبری تالارپش��تی درباره اهمیت تفویض اختیار 
از ش��ورای عالی معادن به ش��ورای معادن استان ها 
گفت: هر اقدامی که بتوانیم برای س��رعت بخش��یدن به رشد 
اقتصادی کش��ور انجام دهیم و به نوعی با روان س��ازی مس��یر 
توس��عه را برای بخش خصوصی و سرمایه گذاران هموار کنیم، 
مثبت اس��ت. البته مس��لم است مس��ئولانی که در استان ها و 
شهرس��تان ها حض��ور دارند، باید اختیار کاف��ی برای اعمال و 
اتخاذ تصمیمات اس��تانی در حوزه های کلان را داش��ته باشند 
 تا در موارد ضروری، بدون مراجعه به مرکز بتوانند به س��رعت 

تصمیم گیری کنند.
��اهمیت�نقش�دانش�بنیان�های�معدنی

رئیس کمیس��یون صنایع و معادن مجل��س یازدهم درباره 
اهمی��ت نقش دانش بنیان ها و اس��تارت آپ ها در رش��د بخش 
مع��دن نی��ز گفت: این بخش آنطور که بای��د در اقتصاد معدن 
حضور ندارد و دولت باید ش��رایط مناس��ب ب��رای حضور آنها 
در عرص��ه اقتصاد مع��دن را مهیا کند. مجلس هم وظیفه دارد 

شرایط قانونی برای رشد استارت آپ ها را فراهم کند.
اکبری تالارپشتی در پاسخ به این سوال که مجلس یازدهم 
برای توسعه بخش معدن چه برنامه هایی دارد، خاطرنشان کرد: 
با مش��ورت دولت و بخش خصوصی قرار اس��ت به جمع بندی 
مناسبی برسیم. دیدارهایی هم قرار است با مسئولان مربوطه 
داشته باشیم تا بتوانیم قوانینی هرچه شفاف تر در بخش معدن 
وض��ع کنی��م. او تاکید کرد: انتظار داری��م دولت نیز با مجلس 

همراهی و قوانین آن را اجرایی کند.

رضا علیزاده، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی در دوره دهم با بیان اینکه نقش مجلس 
در حوزه معدن بس��یار مهم اس��ت، به خلأهای قانونی و 
اقدامات��ی که تاکنون مجلس در بخش معدن انجام داده 
اش��اره کرد و به »روزگار معدن«  گفت: نمایندگان در پر 
کردن خلأها نقش مهمی دارند و باید در کنار معدنکاران 
باشند. عضو پیشین کمیسیون صنایع و معادن مجلس 

ش��ورای اس��لامی با ذکر مثال گفت: در قانون برنامه شش��م درباره 
تشکیل ش��ورای معادن در استان ها صحبت شد، چراکه این قانون 
می توانست نقش مهمی در حل موضوعات مختلف معدن و حمایت 

از معدنکاران داشته و راهگشای بسیاری از مشکلات باشد.
اهمیت�دوری�از�خام�فروشی��

علیزاده همچنین با اشاره به اهمیت دوری از خام فروشی و نقش 
مجل��س برای رفع آن بیان کرد: مجلس ب��رای تبدیل ماده  معدنی 
خ��ام به محصول نهایی می توان��د راهکارهایی را مطرح کند و برای 
معدنکاران مش��وق در نظر گیرد. او اظهار کرد: سیاست کلان کشور 
این اس��ت که تا حد امکان با خام فروش��ی، مقابله ش��ود اما از طرف 
دیگر باید راهکارها و مش��وق هایی ب��رای معدنکاران در نظر گرفت 
و مس��یرهایی را باز گذاش��ت تا جلوگیری از خام فروش��ی منجر به 
تعطیلی معادن کش��ور نشود و به عبارتی با این سیاست معادن را به 
بن بست نرسانیم. این نماینده سابق مجلس تاکید کرد: برای مقابله 
با خام فروشی و در عین حال حمایت از معدنکار به مصوبات مناسب 
و کارشناسی ش��ده نیاز اس��ت تا هم جلوی خام فروشی گرفته شود 
و هم معادن تعطیل نش��وند. او تاکید ک��رد: مجلس در این حوزه با 
همکاری وزارتخانه، اتحادیه ها و اتاق بازرگانی بررسی هایی را انجام 

داده و همچنان پیگیر است.
��هموار�کردن�مسیر�برای�رونق�معادن

علیزاده با تاکید بر اینکه مجلس موظف است تا جایی  که می تواند 
مسیر را برای رونق معادن و فعالیت درست معدنکاران هموار کند، 

اظه��ار کرد: موان��ع زیادی در حوزه مع��دن وجود دارد 
که کمیس��یون صنایع و مع��ادن و کمیته معدن باید در 
جریان آن قرار بگیرند. باید اطلاعات ازسوی معدنکاران 
ب��ه نماین��دگان داده ش��ود تا آنه��ا بتوانند به درس��تی 
موضوعات را بررس��ی کرده و خلأ و قوانین دست وپاگیر 
را حذف کنند. عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس 
شورای اس��لامی در پایان گفت: تسهیل کار معدنکاران 
و کاه��ش روند بروکراس��ی از جمله مواردی اس��ت ک��ه مجلس بر 
آن تمرکز دارد. البته در این بین اگر معدنکاران با ش��وق بیش��تری 
فعالی��ت و با نمایندگان همکاری کنند مجلس هم بهتر می تواند در 

کنار آنها باشد.

نمایندگان فعلی و سابق مجلس شورای اسلامی باور 
دارن��د نقش مجلس در حل مش��کلات معدن کلیدی 
اس��ت. آنها نیز همچون فعالان اقتصادی بخش معدن 
از مش��کلات معدن��کاران آگاه بوده و ب��ر کاهش روند 
بروکراسی اداری و لزوم هموار شدن مسیر معدنکاران 
تاکی��د دارند. همچنی��ن نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��لامی بر اهمیت دوری از خام فروشی و جایگزینی 

معدن به جای نفت واقف هستند.
آنها باور دارند همکاری در وضع قوانین توسعه دهنده 
مع��دن از بهتری��ن اقدامات مجلس در ش��رایط فعلی 
اقتصاد اس��ت و نمایندگان باید بیش��تر بر آن تمرکز 
کنند. در نهایت نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی 
پیش��نهاد می دهند که مجلس بر تاثیرگذاری بیش��تر 
بخش معدن در اقتصاد تاکید ویژه داش��ته و اقدامات 

لازم را انجام دهد.

سخن�پایانی...

لزوم اصلاح قوانین بخش معدن
کارشناس��ان  منیرحضور-خبرنگار:
معتقدن��د باتوجه به افزای��ش نرخ دلار، 
محدودیت های ناشی از تحریم و کاهش 
درآمده��ای نفتی، بیش از هر 
چیز باید به توس��عه 

بخش معدن توجه کرد. آنها تاکید دارند 
اگر بخش مع��دن بتواند در اقتصاد ورود 
کرده و فعال تر ش��ود، می تواند به رش��د 
ارزآوری و رونق اقتصادی کش��ور کمک 
کند. این در حالی اس��ت که معدنکاران 

با مش��کلات عدیده ای از جمل��ه قوانین 
متناقض، گرانی ماشین آلات و تجهیزات 
معدنی، عوارض گمرک��ی و موانعی برای 
صادرات مواد خام معدنی روبه رو هستند. 
روزنامه »روزگار مع��دن« در این پرونده 

به مناس��بت روز مجلس سراغ نمایندگان 
فعلی و س��ابق مجلس ش��ورای اسلامی 
رفته و نظر آنها را درباره نقش مجلس در 
رشد معدن بهکعنوان یکی از ارکان مهم 

اقتصاد ایران جویا شده است.
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واگذاری واحدهای معدنی به بخش خصوصی به نفع کشور است
رئیس هی��ات عامل ایمیدرو گفت: واگ��ذاری واحدهای معدنی و 
صنای��ع معدنی به بخش خصوصی توانمند، به نفع کش��ور اس��ت. به 
گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع 
معدن��ی ای��ران، خ��داداد غریب پور در جلس��ه پایش ط��رح فولاد 
سفیددشت با بیان این مطلب اظهار کرد: معتقدیم دولت باید از بنگاه 
داری خارج ش��ود و واحدهای تولیدی، به بخش خصوصی توانمند از 
نظر فنی و مالی واگذار ش��ود. وی افزود: دولت باید نگاه توس��عه ای به 
تولید و توسعه داشته و زمینه ساز حضور بخش خصوصی در این حوزه 
باش��د. به عنوان مثال، ایمیدرو به عنوان یک سازمان حاکمیتی، باید 
در طرح های توس��عه ای، منابع را تجهیز و بس��تر لازم را برای اجرای 

این طرح ها فراهم کند.

 ضرورت وجود مدیریت یکپارچه �
رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه دولت باید در بخش معدن 
و صنایع معدنی، مدیریت یکپارچه داشته باشد، تصریح کرد: زنجیره 
فولاد بخش مهمی در تولید است که جدا شدن آن به ضرر این صنعت 
اس��ت و نیاز اس��ت که واحدها به بخش خصوص��ی توانمند همچون 

فولاد مبارکه و فولاد خوزستان سپرده شوند.
 وی ادامه داد: ش��رکت فولاد س��فید دش��ت از جمله طرح های در 
حال تکمیل ایمیدرو و بخش خصوصی اس��ت ک��ه اگر مالکیت آن، 
ب��ه طور ۱۰۰ درصدی به ش��رکت ف��ولاد مبارکه واگذار ش��ود، هم 
 ب��ه نف��ع ایمیدرو و ف��ولاد مبارکه ب��وده و هم به نفع مردم و کش��ور

 است.

صراحت قانون برای واگذاری ها �
غریب پ��ور خاطرنش��ان ک��رد: در قانون نی��ز به صراح��ت اعلام 
 ش��ده ک��ه طرح ه��ا پ��س از ۳ س��ال از بهره ب��رداری، بای��د واگذار 

شوند. 
 وی افزود: در طرح ه��ای جدید فولاد مکران و هرمزگان، ایمیدرو 
س��هم ۵-۶ درصدی دارد و دلیل آن تنها نقش حمایتی دولت از این 

طرح ها و نه سهامداری است.
رش�د حدود ۳ براب�ری افزایش س�رمایه فولاد  �

مبارکه
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اش��اره به توانمندی ش��رکت فولاد 
مبارک��ه در اجرای طرح ها و مدیریت واحدها، گفت: این ش��رکت در 

سال های ۹۸ و ۹۹، با افزایش حدود ۳ برابری، افزایش سرمایه خود را 
به بیش از ۳۰ هزار میلیارد تومان رساند.

وی ادامه داد: طبق گفته آقای عظیمیان، مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه به عنوان س��هامدار شرکت فولاد س��فید دشت، برنامه ریزی 
ش��ده تا پایان دی، جلسه افزایش س��رمایه این شرکت برگزار شود. 

افتتاحی های به موقع، مدیون جلسات پایش
غریب پور به نقش برگزاری جلسات پایش که در 2سال گذشته در 
ایمیدرو طراحی و عملیاتی شد، بیان کرد: بخش قابل توجهی از افتتاح 
به موقع طرح ها در سال ۹۸ )۳ میلیارد دلار طرح( و نیز افتتاحی های 
س��ال ۹۹ )بیش از 2 میلیارد دلار طرح(، مدیون برگزاری جلس��ات 

پایش و آقای نعیمی )قائم مقام ایمیدرو( بوده است.

تزریق سرمایه خارجی به معادن
معدنکاران از نمایندگان مجلس شورای اسلامی خواستار شدند

 فروش چشمگیر 
٢۶٣٠ میلیاردی چادرملو 

ش��رکت چادرملو در ۸ ماهه منته��ی به آبان 
 ۱2۶۳۰ خ��ود  محص��ولات  ف��روش  از   ۱۳۹۹
میلیارد تومان درآمد کس��ب کرد که از این مبلغ 
2۶۳۰میلی��ارد تومان آن مرب��وط به همین ماه 
اس��ت. به گزارش روابط عمومی شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو، گفتنی اس��ت مبلغ فروش این 
ش��رکت در مدت ۸ ماهه سال ۹۹ در مقایسه با 
مدت مش��ابه س��ال قبل ۹۹ درصد رشد داشته 

است. 
میانگین ٧ماهه گذش��ته نرخ فروش کنسانتره 
آهن ۱22 ،۰۵۰ ،۱2 ریال به ازای هر تن بود که 
در آب��ان ماه به  ٧۵۶ ،2۶۵ ،۱۸ریال به ازای هر 

تن افزایش یافته است. 
نرخ فروش فولاد هم در آبان ۱2۳ ،۶۹۰ ،۱۰۰ 
ری��ال بع ازای هر تن بوده اس��ت. ک��ه میانگین 
٧ماهه نرخ ف��ولاد ۶۱۴ ،2۱۶ ،۶٧ ریال به ازای 

هر تن بوده است. 
نرخ ف��روش س��ایر محصولات نیز نس��بت به 
میانگی��ن ٧ ماهه افزایش قابل توجهی داش��ته 

است.

منیر حضوری
خبرنگار

نقش مجلس شورای اسلامی و به طور 
خاص کمیس��یون صنایع و معادن در 
رش��د بخش معدن بر کس��ی پوشیده 

نیست.
 نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی 
می توانن��د ب��ا ارتباط گس��ترده ای که 
ب��ا بخش های مختل��ف از جمله بخش 
خصوصی، تشکل ها، معدنکاران کوچک 

و... دارند از دغدغه های معدنکاران آگاه 
 ش��ده و برای ح��ل آن چاره اندیش��ی 

کنند. 
باتوج��ه  مع��دن«   روزنام��ه  »روزگار 
اینک��ه در آس��تانه روز مجل��س  ب��ه 
شورای اس��لامی قرار داریم به بررسی 
تاثی��ر عملک��رد نماین��دگان در بخش 
درخواس��ت های  و  پرداخت��ه  مع��دن 
نماین��دگان  از  معدن��ی  فع��الان 
 مجل��س ش��ورای اس��لامی را جوی��ا 

شده است.

مطالعات کارشناس��ی برای رش��د اکتشافات در 
کشور اهمیت بسیار زیادی دارد. 

در واق��ع کار اکتش��اف عمقی وابس��ته به دانش 
ژئوفیزیک اس��ت. ب��رای اینکه بت��وان در محدوده 
وس��یعی اکتش��اف را پی��ش ب��رد، باید دس��ت به 
ژئوفیزی��ک هوای��ی زد که اطلاعات خ��اص خود را 

لازم دارد.
روند کار اکتشاف عمقی به این صورت است که به 
کمک دانش ژئوفیزیک هوایی ناهنجاری ها را یافته 

تا نقاط امیدبخش مشخص شوند. 
س��پس ب��ا اتم��ام بازدیده��ای زمین شناس��ی 
تصمیم گیری  ش��ود که آی��ا کار ژئوفیزیک زمینی 
را می ت��وان در آن منطقه انجام داد ی��ا خیر. در این 
 بین اگر مطالعات ژئوفیزیک هوایی تایید ش��د، کار 
حفاری آغاز می شود، در غیر این صورت منطقه رها 

می شود و باید سراغ منطقه دیگری رفت. 
البته فراموش نکنیم که اکتشاف به تامین بودجه 

وابسته است. 
س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدن��ی 
به عن��وان ی��ک دس��تگاه حاکمیت��ی و دولتی تابع 
بودجه ای است که از وزارت صنعت، معدن و تجارت 

به آن می رسد. 
از آنجای��ی  ک��ه بودجه  جاری دول��ت تکافوی کار 
 اکتشاف را نمی هد، کار اکتشاف به نحو بهینه ای پیش 

نمی رود.
  البت��ه س��ازمان زمین شناس��ی در بودجه ردیف 
اختصاص��ی دارد که براس��اس آن اکتش��اف عمقی 

می تواند رونق بیشتری پیدا کند. 
متاسفانه اعتبار اختصاصی سازمان در سال جدید 
حذف  شده اس��ت. در بودجه سال ۹۹ بنا به تصمیم 
نماین��د گان مجلس این درآمد قطع  ش��ده، این در 
حالی است که با این تصمیم مجلس، دست سازمان 
زمین شناسی در موضوع اکتشاف بسته  شده است. 

باتوجه به این موض��وع انتظاری که از نمایندگان 
مجلس داریم این اس��ت که ضمن توجه بیش��تر به 
سازمان های مطالعاتی مثل سازمان زمین شناسی، 
ش��رایط را برای بهبود وضعیت بخش معدن فراهم 

کنند. 
از آنجا که س��رمایه گذار علاقه مند  اس��ت سرمایه 
خ��ود را در کار اکتش��اف وارد و ب��ه رونق اکتش��اف 
کشور کمک کند، از نمایندگان مجلس انتظار داریم 
شرایط ورود سرمایه گذار به بخش معدن را تسهیل 

کنند.
 هرچند سرمایه گذاران منافع خاص خود را دنبال 
می کنن��د اما از آنجایی  که این امر به نفع اکتش��اف 
و کش��ور اس��ت، هیچ مانعی ن��دارد، چراکه درآمد 
اختصاص��ی س��رمایه گذاران می تواند بس��یاری از 

مشکلات سازمان زمین شناسی را حل کند. 
در آخ��ر انتظار ما در س��ازمان زمین شناس��ی از 
نماین��دگان مجلس این اس��ت که در بودجه س��ال 
آینده درآمد اختصاصی برای سازمان زمین شناسی 

لحاظ کنند.

یادداشت

خبر

 محمدباقر دری
 سرپرست معاونت اکتشاف 
سازمان زمین شناسی 

تسهیل بستر فعالیت های معدنی

نمایندگان متخصص و متعهد باشندتسهیل در روند اخذ پروانه معادن

جلیل قلمقاش، دانش��یار پژوهشکده علوم زمین در پاسخ 
به این س��وال که انتظار ش��ما به عنوان یک فعال معدنی از 
نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی چیس��ت، به »روزگار 
مع��دن« گفت: یکی از مواردی ک��ه انتظار داریم نمایندگان 
مجلس به آن توجه کنند، فراهم س��ازی بس��تر فعالیت های 
معدنی از جمله اکتشاف، استخراج، گسترش صنایع معدنی، 
گس��ترش و توس��عه صادرات مواد معدنی و توسعه فرآوری 
مواد معدنی در داخل کش��ور است. از آنجایی  که راه توسعه 
معدن روش��ن اس��ت، نمایندگان می توانند با ط��رح برنامه 
جایگزین��ی معدن به جای نفت، بس��تر لازم برای گس��ترش 

فعالیت های معدنی را فراهم کنند. 
اهمیت جایگزینی معدن به جای نفت  �

دانش��یار پژوهش��کده علوم زمین ادامه داد: تفکر توجه به 
مواد معدنی به جای نفت به دنبال اعمال تحریم های ظالمانه 
علیه کشور ایجاد ش��د. درواقع به دلیل تاثیر کمتر تحریم ها 
بر مواد معدنی مسئولان بر این موضوع تاکید کردند. به  این 
 ترتی��ب تحریم ها در بلندمدت برای بخش معدن مفید بوده 
اس��ت. این مس��یری بود که چین در ۳۰ س��ال گذشته در 
زمینه اکتشاف، استخراج و فرآوری عناصر نادر خاکی دنبال 

کرد تا امروز به رتبه نخست دنیا دست  یافته است.
 او خاطرنش��ان کرد: در س��ال ۱۹۹2 معاون نخست وزیر 
چی��ن در زمین��ه اهمیت منابع معدنی گف��ت در خاورمیانه 
نفت و در چین خاک های نادر وجود دارد. در س��ال ۱۹۹۹ 
رئیس جمهوری چین تاکید کرد توسعه و کاربرد عناصر نادر 
خاک��ی را بهبود ببخش��ید و مزیت این مناب��ع را به برتری 

اقتصادی تغییر دهید. 
با پیگیری همه جانبه از طرف مسئولان و فعالان اقتصادی 
چین، این کش��ور امروز بزرگ ترین تولید کننده عناصر نادر 

خاکی جهان است. به  این  ترتیب ما هم می توانیم 
ب��ا تاکید ب��ر دوری از اقتصاد نفتی و رش��د مواد 

معدنی به جایگاه بالایی دست پیدا کنیم. 
قوانین مناسب �

قلمقاش تصریح کرد: شناخت دقیق فعالیت های 
معدنی و مشکلات و موانع آن تنها از طریق تعامل 
سازنده با فعالان و دلسوزان این بخش امکان پذیر 

اس��ت. با مطالعه دقیق و ش��ناخت مناسب فرآیند اکتشاف، 
استخراج، فرآوری و صنایع معدنی می توان قوانینی برای رفع 
مش��کلات و موانع معدنی تصویب و قوانین و بخشنامه های 

دست وپاگیر را حذف کرد.
او ب��ا بی��ان اینک��ه فرآیند توس��عه معدن زمان بر اس��ت، 
خاطرنش��ان کرد: توسعه اساسی خلق الس��اعه یا منحصر به 
عمر یک دولت یا یک مجلس نیست؛ بنابراین انتظار می رود 
نمایندگان مجلس باتوجه به منافع ملی و اس��ناد بالادستی 
قوانینی تصویب کنند ک��ه فعالیت های معدنی در بلندمدت 

گسترش یابد. 
جذب سرمایه  خارجی �

دانش��یار پژوهش��کده علوم زمین با اش��اره به روش های 
مختلف برای توس��عه فعالیت های معدنی به اهمیت افزایش 
س��رمایه گذاری داخل��ی و ج��ذب س��رمایه های خارجی در 
زمینه ه��ای پژوهش، اکتش��اف، اس��تخراج و ف��رآوری مواد 
معدنی اش��اره کرد و گفت: به نظر برخی کارشناسان معدنی، 
لازم است میزان سرمایه گذاری در این زمینه در کوتاه مدت 
دس��ت کم تا یک میلیارد دلار در س��ال افزایش یابد. بدون 
سرمایه گذاری جدی روی بخش های مختلف زنجیره معدنی 
نمی توان انتظار رش��د جدی و قابل توجه در بخش معدن را 

داشت. 

اهمیت پژوهش �
قلمقاش با اش��اره به اهمی��ت پژوهش در تمام 
بخش ه��ای معدن گفت: پژوه��ش را باید در تمام 
حوزه ه��ای مع��دن از مدیریت ت��ا تولید اطلاعات 
 پایه، اکتشاف، استخراج، فرآوری و صنایع معدنی 
گسترش داد، چراکه تنها از این طریق می توان در 
جهت توس��عه جدی بخش معدن گام برداشت. با 
بهره گی��ری از علوم دانش بنیان در حوزه معدن می توان وارد 
ب��ازار رقابتی در جهان ش��د. فراموش نکنیم که راز موفقیت 
چین در توسعه عناصر نادر خاکی، سرمایه گذاری مناسب در 

بخش پژوهشی از اواسط دهه ۱۹۹۰ میلادی بود. 
اصلاح قانون کار �

دانش��یار پژوهشکده علوم زمین با اشاره به اهمیت اصلاح 
قان��ون کار تصریح کرد: برخی فعالان معدنی معتقدند قانون 
کار به اصلاحات جدی نیاز دارد تا شرایط برای سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی فراهم شود. با قانون کار فعلی که در کشور 
وجود دارد، نباید انتظار داشت که سرمایه گذاران خارجی در 
ایران دست به س��رمایه گذاری بزنند؛ به  این  ترتیب تصویب 
قوانین مناس��ب برای پیوس��تن ایران به اقتصاد آزاد جهانی 
برای آینده کش��ور امری ضروری اس��ت که باید موردتوجه 

نمایندگان مجلس قرار گیرد. 
نگاه علمی و غیرجناحی  �

قلمقاش در پاسخ به این سوال که چه موضوعی در زمینه 
مجلس شورای اسلامی از دغدغه های شماست و به باور شما 
نمایندگان از آن کوتاهی کرده اند، گفت: داشتن نگاه دقیق، 
علمی و غیرجناحی به مس��ائل و مش��کلات کشور از جمله 
مواردی اس��ت که نمایندگان باید بیشتر به آن توجه کنند. 
متاس��فانه در ایران هر مجل��س جدیدی که کار خود را آغاز 

می کند، بدون توجه به مصوبات همکاران قبلی خود، تلاش 
می کند مسائل کشور را با نادیده گرفتن تجربه گذشتگان با 
راه حل های آنی پیش ببرد، این در حالی است که نمایندگان 
مجلس به دور از رفتارهای نمایش��ی و هیجانی باید شناخت 
دقیق از مش��کلات کشور داشته باش��ند و با نگاه به قوانین 
گذش��ته با جامعیت کامل و ارائه طرح های دقیق در راستای 
گره گش��ایی ام��ور گام بردارند. در این راس��تا مطالعه تاریخ 
۱۰۰ س��ال مجال��س ایران ب��رای نمایندگان جدید بس��یار 

ضروری و ارزشمند است. 
اگر نماینده مجلس بودم �

دانش��یار پژوهشکده علوم زمین در پاسخ به این سوال که 
اگ��ر نماینده بودید برای بخش معدن چه می کردید، تصریح 
ک��رد: بنده تجربه ای در نمایندگی مجلس ندارم. بیش��تر در 
بخش مدیریت تهیه و تولید اطلاعات  پایه زمین شناس��ی و 
اکتش��اف معدن فعالیت داشته ام. متاسفانه چیزی که اکنون 
ش��اهد آن هستم این اس��ت که عملکرد مجموعه مدیریتی 
کشور مناسب نیست؛ به طور مثال امروز تولید اطلاعات  پایه 

زمین شناسی و معدنی به سختی انجام می شود. 
به  این  ترتیب افق روش��نی از توس��عه فعالیت های معدنی 

را نمی بینم.
قلمقاش در پای��ان به عنوان راهکار اظهار کرد: در تصویب 
قوانین به ویژه در حوزه تولید اطلاعات  پایه زمین شناس��ی و 

فعالیت های معدنی باید دید بلندمدت ملی داشت. 
بهتری��ن راهکار تنش زدایی و تصوی��ب قوانینی در جهت 
بهبود تعامل با دنیا اس��ت. اگ��ر نماینده مجلس بودم تلاش 
می ک��ردم با تصویب قوانین، ش��رایط مناس��بی برای جذب 
سرمایه های خارجی و جلوگیری از فرار سرمایه های انسانی 

فراهم کنم. 

معدن��ی  فع��ال  روزگار،  قهرم��ان  فردی��ن 
در پاس��خ ب��ه این س��وال ک��ه چه انتظ��اری از 
نمایندگان مجل��س برای توس��عه بخش معدن 
داری��د، ب��ه »روزگار مع��دن« گف��ت: تس��هیل 
در رون��د اخذ پروان��ه معادن از جمل��ه مواردی 
 اس��ت که انتظار داریم نماین��دگان به آن توجه 
کنند.  بس��یاری از مواقع معدن��کاران در مرحله 

اخ��ذ پروانه معدن آنقدر با مش��کل روبه رو می ش��وند که 
گاهی از ادامه کار خس��ته ش��ده و ترجیح می دهند دیگر 

فعالیت خود را پیش نبرند.
حمایت معنوی و مادی  �

ای��ن فعال معدنی با اش��اره به اهمی��ت حمایت معنوی 
از بخ��ش معدن، تصریح کرد: بیش��تر معدن��کاران از روند 
بروکراس��ی اداری و موازی کاری ه��ای ادارات گل��ه دارند. 
گاهی این روند آنقدر پیچیده می ش��ود که ممکن اس��ت 
یک س��ال هم طول بکش��د، ای��ن در حالی اس��ت که در 
کش��ورهای دیگر ای��ن کار گاهی در مدت��ی کمتر از یک 
هفت��ه انجام می ش��ود.  قهرمان روزگار با اش��اره به اینکه 
بخش معدن ب��ه حمایت مادی نیز نیاز دارد، تصریح کرد: 
هرچند تمام��ی معادن به حمایت مادی نیاز دارند اما این 
 موضوع بیش��تر از همه در زمین��ه معادن خصوصی صدق 
می کند.  به دلیل اینکه این دس��ته معادن س��ایز کوچک و 
تعداد زیادی دارند، شناس��ایی معدنکاران بخش خصوصی 
به عن��وان واحده��ای تولی��دی و معدن��ی مس��ئله مهمی 
اس��ت که بای��د موردتوجه قرار گی��رد.  او با بی��ان اینکه 
معدن��کاران در اخ��ذ وام  بانک��ی مش��کلاتی دارند، گفت: 
ش��خصی که پروانه بهره برداری از معدن��ی را دارد، از نظر 

بانک تولید کننده ش��ناخته نمی شود و نمی تواند 
از تس��هیلات بانکی برخوردار ش��ود. جالب است 
اغلب مواق��ع وام پرداختی به معدنکاران به دلیل 
گردش مالی بالا ارائه می شود، نه به عنوان اینکه 

فعال معدنی هستند. 
کرونا و تعطیلی بخش معدن �

این فعال معدنی با اشاره به مشکلات اخذ حقوق 
دولت��ی نیز گفت: در برخی موارد ب��ا اینکه معدن تعطیل 
است، متاسفانه از معدنکار حقوق دولتی دریافت می شود.  
از سال گذشته تعطیلی های مرتبط با شیوع ویروس کرونا 
موجب ضرر و زیان بسیاری از معدنکاران شده است. با این 
 همه حقوق دولتی باتوجه به میزان استخراج معدن دریافت 

می شود.
اگر نماینده مجلس بودم �

قهرمان روزگار در پاس��خ به این س��وال که اگر نماینده 
بودید برای بخش معدن دس��ت به چه اقداماتی می زدید، 
تصریح ک��رد: حمایت از معدن��کاران در قوانین مربوط به 
تغییر کاربری از جمله مواردی اس��ت که اگر نماینده بودم 
بر آن تمرکز می کردم. متاسفانه اداره امور اراضی به شدت 
ب��ا تغییر کاربری مخالف و به طور رس��می ب��ا معدنکار در 
جدال اس��ت.این فعال معدنی ادام��ه داد: در زمینه معادن 
واقع در زمین های س��ازمان  جنگل ها و اداره منابع طبیعی 
مش��کلات بس��یاری وجود دارد که نیاز اس��ت نمایندگان 
مجل��س در آن ورود و اختلاف می��ان معدنکاران و منابع 
طبیع��ی را حل کنن��د.  در این رون��د اداره منابع طبیعی 
باید معدنکار را برای جلب رضایت معارضین به روستاهای 
اطراف معرفی کند تا درگیری و تعطیلی معدن رخ ندهد. 

احمد ش��ریفی، دبیر انجمن سنگ ایران با بیان اینکه 
کلید رشد معدن در دس��ت قانون گذار است به »روزگار 
معدن« گفت: درست است وقتی قانونی تصویب می شود 
و در اختیار معدنکار قرار می گیرد، ممکن اس��ت اجرایی 
نش��ود اما همچنان مجلس و نماین��دگان نقش کلیدی 
دارند.  دبیر انجمن س��نگ ایران ب��ا انتقاد از اینکه برخی 
قوانی��ن در بخش معدن اجرایی نمی ش��وند، اظهار کرد: 

متاس��فانه در گذش��ته بارها پیش آمده که قانون معادن و آیین نامه 
اجرایی آن توس��ط حوزه معاونت معدنی در وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اجرایی نشده است؛ بنابراین از نمایندگان مجلس درخواست 

داریم در بخش معدن و صنایع معدنی متخصص و متعهد باشند.
اهمیت اصلاح قوانین �

ش��ریفی درب��اره انتظار خ��ود از نمایندگان مجل��س اظهار کرد: 
نمایندگان��ی ک��ه وارد مجلس می ش��وند و به طور خ��اص اعضای 
کمیس��یون صنایع و معادن باید در راس��تای توسعه بخش معدن و 
صنای��ع معدنی تلاش کنند. انتظار داری��م برخی از قوانین را اصلاح  

کرده و ضوابطی را در قوانین بودجه در نظر گیرند.

او تاکی��د ک��رد: از آنجایی  که معدن بخ��ش مهمی از 
اقتصاد کشور را تشکیل می دهد، به این معنی که می تواند 
صادرات و ارزآوری داش��ته باشد، اشتغال گسترده ایجاد 
کند و در راس��تای دس��تیابی به اهداف اقتصاد مقاومتی 
خدم��ت کند؛ نمایندگان باید به این بخش توجه ویژه ای 

داشته باشند.
به درددل تشکل ها گوش دهید �

دبی��ر انجم��ن س��نگ ایران در پاس��خ به این س��وال ک��ه امروز 
بزرگ ترین دغدغه بخش معدن در ارتباط با مجلس چیست، اظهار 
کرد: بزرگ ترین دغدغه این است که نمایندگان کمیسیون صنایع 
و مع��ادن به درددل هیات مدیره ش��رکت ها و تش��کل های بخش 
معدن گوش دهند. ش��ریفی ادامه داد: باید حرف کارشناس��ی را از 
تشکل ها بشنوند و با آنها به طور مداوم در ارتباط و تبادل نظر باشند.  
تشکل هایی مثل انجمن س��نگ، مس، خانه معدن و... متخصصان 
مجانی در اختیار مجلس هس��تند و مجل��س باید از این نعمت بهره 
ببرد. او تاکید کرد: هر وقت نمایندگان اراده کنند، آنها در اختیارشان 

هستند تا کمک کنند تصمیمات کارشناسانه گرفته شود. 

کارشناسان باور دارند مجلس شورای اسلامی یکی از نهادهای تاثیرگذار است که می تواند در حل مشکل معدن ورود 
کند. بخش معدن مشکلات زیادی از جمله روند طولانی صدور پروانه بهره برداری، بروکراسی اداری، ضعف تسهیلات دهی 
ازسوی بانک ها، قوانین دست وپاگیر و متناقض دارد.  در این بین نمایندگان مجلس می توانند به واسطه ارتباط با بخش های 
مختلف و کس��ب آگاهی از دغدغه های معدنکاران از مش��کلات بخش معدن آگاه ش��ده و برای حل آن چاره اندیشی کنند. 
انتظار کارشناس��ان این اس��ت که معدنکاران پای درددل تش��کل ها بنش��ینند و با نگاهی ملی و مسئولانه دست به اصلاح 

قوانین و حمایت های مادی و معنوی از معدنکاران بزنند. 

تامین مالی سازمان 
زمین شناسی

سخن پایانی...
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رش��د تولید فولاد خام ایران در ماه اکتبر ۲۰۲۰ 
ب��ه م��رز ۲۸درصد رس��ید. تولیدکنن��دگان فولاد 
ایران همچنی��ن در مدت ۱۰ماه امس��ال میلادی 
۱۲.۶درصد بیش از مدت مش��ابه سال قبل تولید 
داشتند. به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، واپسین 
آمار انجمن جهانی فولاد نش��ان می دهد در حالی 
که متوسط رشد تولید فولاد خام در دنیا در ۱۰ماه 
امس��ال میلادی منفی۲درصد بوده، ایران با رش��د 
۱۲.۶درصدی، نزدیک ب��ه ۲۳ میلیون و ۸۰۰هزار 

تن فولاد تولید کرده است.
از س��وی دیگر طب��ق برآورد اولی��ه این انجمن، 
تولی��د فولاد خام ای��ران از ابت��دای ژانویه تا پایان 
اکتب��ر ب��ه ۲میلی��ون و ۶۶۰ه��زار تن رس��ید که 
۲۷.۹درصد بیش از عملکرد ماه مشابه سال گذشته 
میلادی اس��ت. مجموع تولید فولاد خام ۶۴کشور 
تولیدکننده عضو انجمن جهانی فولاد در ماه اکتبر 
امس��ال ب��ه ۱۶۱.۸میلیون تن رس��ید که ۷درصد 
بیش از تولید ماه مش��ابه سال ۲۰۱۹ است، میزان 
تولید چین از این رقم ۹۲میلیون تن بوده اس��ت. 
همچنین مجموع تولید ۱۰ماه امس��ال میلادی به 

یک میلیارد و ۵۱۱ میلیون تن رس��ید که ۲درصد 
کمتر از تولید دوره مش��ابه س��ال گذشته به شمار 
می آی��د. حدود ۸۷۴ میلیون تن از این رقم س��هم 

تولیدات چین بوده است.
در ژانوی��ه تا پای��ان اکتبر تولید ف��ولاد اتحادیه 
اروپا ب��ا اف��ت ۱۶.۷درصدی، C.I.S )کش��ورهای 
مستقل مشترک الامنافع(، با کاهش ۱.۹درصدی، 
امریکای ش��مالی با تنزل ۱۷.۴درصدی، امریکای 
جنوبی با افت ۱۲.۴درصدی و اقیانوسیه با کاهش 
۱.۸درص��دی همراه ش��د. در مقابل تنها آس��یا با 
متوس��ط افزایش ۱.۴درصدی و خاورمیانه با رشد 

۸دهم درصدی تولید مواجه شدند.

مدیرعام��ل ذوب آهن اصفهان با اش��اره به 
آغاز پیش گ��رم کوره بلند ش��ماره یک این 
ش��رکت گفت: این مجتم��ع عظیم صنعتی 
در تلاش اس��ت ت��ا ۲۳ دی ماه که س��الروز 
تاس��یس ذوب آهن اصفهان و طلیعه صنعت 
فولاد کش��ور اس��ت، کوره بلند ش��ماره یک 
 ای��ن ش��رکت ب��ا حضور مس��ئولان کش��ور 

راه اندازی شود.
به گزارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، 
منصور ی��زدی زاده اظهار کرد: ب��ا راه اندازی 
کوره ش��ماره یک ۸۰۰ هزار تن به تولید این 
شرکت افزوده می ش��ود و ذوب آهن اصفهان 
 می توان��د اه��داف تولی��دی خ��ود را محقق

سازد.
مدیرعام��ل ذوب آه��ن اصفه��ان ب��ا بیان 
این ک��ه ذوب آهن اصفهان به س��مت تولید 
محص��ولات صنعتی رفته اس��ت اف��زود: این 
مجتم��ع عظیم صنعتی به دنبال این اس��ت 
که در امسال با وجود محدودیت ها، صادرات 
خود را حفظ کند، چرا که در ش��رایط کنونی، 

کش��ور نیاز بس��یار ب��ه ارز دارد. مدیرعامل 
ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان همچنین درباره 
اثرات ش��یوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضای 
زنجیره فولاد بر این ش��رکت گفت: با عنایت 
به اینک��ه محصولات این ش��رکت به صورت 
س��لف تا ۳ماه��ه در ب��ورس کالای ایران تا 
پایان بهمن ماه امس��ال عرضه ش��ده اس��ت، 
کاه��ش نرخ پای��ه عرضه ش��مش در بورس 
کالای ای��ران از ۹۵ درصد نرخ فوب صادراتی 
 CIS ایران ب��ه ۸۰درصد نرخ ف��وب منطقه
)در صورت س��رکوب قیمت ها و پیشگیری از 
رقابت در تابلوی بورس کالا (، منجر به کاهش 

 درآم��د حاص��ل از فروش اس��فندماه خواهد 
شد.

وی اف��زود: ع��لاوه بر آن مش��خص نبودن 
نحوه قیمت گذاری س��نگ آهن و اثرات آن بر 
ن��رخ مواد اولیه و نحوه تخصیص س��همیه به 
شرکت های تولیدی، شرایط عرضه در بورس 
کالا و تغیی��رات احتمالی آن در مقادیر و نرخ 
نس��بت به توافق های فعلی امکان پیش بینی 
اثرات ش��یوه نامه بالا بر عملکرد مالی شرکت 
ب��ه ط��ور قاب��ل ات��کاء درحال حاض��ر قابل 

اندازه گیری نیست.
ی��زدی زاده اظهار ک��رد: بدیهی اس��ت در 
صورت اجرایی ش��دن ش��یوه نامه یادشده، با 
عنایت به اینکه این ش��رکت ملزم به رعایت 
اطلاع��ات  افش��ای  اجرای��ی  دس��تورالعمل 
ش��رکت های ثبت شده نزد س��ازمان بورس 
اس��ت هر گون��ه اطلاعات با اهمی��ت و قابل 
ات��کاء بلافاصل��ه ب��رای آگاهی س��هامداران 
 و س��ایر ذینفع��ان محت��رم اط��لاع رس��انی 

خواهد شد.

دبی��ر نه��اد مردمی اقتص��اد مقاومتی خراس��ان رضوی در 
بررس��ی و ارزیابی عملکرد صندوق های خرد روستایی، فولاد 
سنگان را معین اقتصادی برتر استان خراسان رضوی در حوزه 

عملکرد اجتماعی و مالی معرفی کرد.
به گ��زارش روابط عموم��ی فولاد س��نگان، علی  اکبر لبافی 
در بررس��ی و ارزیاب��ی عملکردهای خرد روس��تایی گفت: ما 
ب��ه دنبال ایجاد ی��ک اقتصاد جدید به عنوان اقتصاد روس��تا 
هس��تیم و موضوع ش��کل گیری کس��ب و کار های روستایی با 
مشارکت مردمی از طریق ایجاد حساب های سپرده روستایی 
 در م��دل مثل��ث توس��عه اقتص��ادی فرهنگی ب��رای ما یک 

اصل است.
وی گف��ت: در مجموع حس��ب آمار و اطلاعات اس��تخراج 
شده از سامانه رصد معین های اقتصادی تاکنون ۴۳۴حساب 

سپرده توس��عه روستایی توسط ۴۹ معین اقتصادی فرهنگی 
در ۲۵ شهرس��تان اس��تان در س��امانه ثبت ش��ده است که 
از ای��ن تع��داد ۲۹۷ حس��اب س��پرده توس��ط ۳۰ معین در 
 ۲۱ شهرس��تان توس��ط کارشناس��ان نهاد م��ورد تایید قرار 

گرفته است.
لبافی گفت: در بین معین های اقتصادی اس��تان خراس��ان 
رض��وی، ش��رکت صنای��ع معدنی فولاد س��نگان خراس��ان، 
بعنوان معین اقتصادی شهرس��تان خواف با ایجاد ۸۰حساب 
س��پرده توس��عه روس��تایی و حدود ۱۰هزار نفر عضو و بیش 
از ی��ک میلی��ارد تومان س��پرده اولی��ه مش��ارکت مردمی، 
رتب��ه اول در عملک��رد اجتماع��ی و مال��ی صندوق ه��ای 

 خرد روس��تایی در اس��تان خراس��ان رضوی را کس��ب کرده 
است.

گفتنی است حضور مردم و مردم محوری در تمامی ارکان و 
پروژه های حاصله از فعالیت های معین اقتصادی، نقشی موثر 
را داشته و ش��رکت صنایع معدنی فولاد س��نگان، در زمینه 
تحقق سیاس��ت های اقتصاد مقاومتی و جهش تولید، احیای 
مس��ئولیت اجتماعی و راه اندازی کسب و کار، مصمم در حل 
معضلات انس��انی از جمله اش��تغال و معیشت در شهرستان 
خواف بوده و امید اس��ت با ادامه این رویکرد، نظاره گر عمران 
وآبادانی و به عبارتی گویاتر، ش��اهد توسعه پایدار در منطقه 

باشیم.

ذوب آهن اصفهان در مسیر افزایش تولید و صادراترشد تولید فولاد ایران به مرز ۲۸درصد رسید

کسب رتبه اول فولاد سنگان در عملکرد اجتماعی
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ف��ولاد  مبارک��ه،  ف��ولاد  ش��رکت های 
هرم��زگان، ف��ولاد س��نگان، ف��ولاد امبرکبیر 
ف��ولاد  و  مبارک��ه  فولادس��نگ  کاش��ان، 
در  بختی��اری  و  چهارمح��ال  سفیددش��ت 
س��ال جه��ش تولید و ب��ه منظ��ور تحقق این 
 مهم، ب��ه رکورده��ای درخور توجهی دس��ت 

یافتند.
س�یکل  � ب�ا  ف�ولاد  تولی�د  رک�ورد 

گاززدایی تحت خلأ شکسته شد
به گ��زارش روابط عمومی 
ف��ولاد مبارک��ه اصفهان، 
س��لیمی،  غلام���رض��ا 
مدیر ناحیه فولادسازی و 
ریخته گ��ری مداوم فولاد 
از ۲ دس��تاورد  مبارک��ه 
مه��م در س��ال جهش تولید خب��ر داد وگفت: 
غیورم��ردان ناحیه فولادس��ازی و ریخته گری 
مداوم در آبان ماه با تولید بیش از ۶۲۵ هزار تن 
تختال و کمترین می��زان ضایعات، برگ زرین 
دیگری ب��ر افتخارات ش��رکت ف��ولاد مبارکه 

افزودند. 
تولی���د تخت���ال در این ناحی���ه در مهرماه 
نی��ز از ۶۱۷ هزار تن فراتر رفت��ه بود و به این 
ترتیب رکورد تولید در ماه های سی روزه در دو 

ماه متوالی جابه جا شد.
 این در حالی است که بیشترین میزان تولید 
در ماه ه��ای ۳۰ روزه نیم��ه دوم س��ال مربوط 
به آذرماه س��ال ۹۶ و به می��زان ۵۸۱هزار تن 
بوده اس��ت که ۷.۶ درصد رش��د داشته است. 
ای��ن موفقی��ت در ادام��ه موفقی��ت ماه ه��ای 
قب��ل و ثب��ت رک��ورد ۶۳۹ هزار ت��ن تختال 
 در ش��هریورماه )در ۳۱ روز( حاص��ل ش��ده 

است.
مدیر ناحیه فولادس��ازی و ریخته گری مداوم 
تأکید کرد: افزایش چش��مگیر تولید که ورای 
ظرفیت اس��می ای��ن ناحیه اس��ت به حق یک 
جهش در تولید محس��وب می شود که با وجود 
مش��کلات ناش��ی از تحریم ها و شیوع بیماری 
کووید-۱۹ به  دس��ت آم��ده و از ارزش زیادی 

برخوردار است. 
تولی��د  رک��ورد  آبان م��اه  در  همچنی��ن 
ف��ولاد ب��ا س��یکل گاززدای��ی تح��ت خلأ در 
واح��د RH ب��ا تولی��د ۷۸ ه��زار و ۸۰۰ تن 
تختال شکس��ته ش��د که با توجه ب��ه اهمیت 
محص��ولات تولی��دی در این واح��د که عموما 
خودروس��ازی  و  گاز  و  نف��ت  صنای��ع  در 
توج��ه درخ��ور  بس��یار  می ش��ود،   اس��تفاده 

 اس��ت. س��لیمی افزای��ش تولی��د در ناحی��ه 
فولادس��ازی و ریخته گ��ری م��داوم را حاصل 
هم��ت و تلاش بی نظی��ر نیروهای متخصص و 
س��خت کوش ناحیه و مدیری��ت صحیح منابع 
و فرآیندها دانس��ت و ب��ر نقش همه واحدهای 
ای��ن دس��تاورد تأکی��د   پش��تیبانی کننده در 

کرد.

 ۸ رکورد فولاد هرمزگان در آبان �
معاون  مدنی،  اصغر  سید 
بهره برداری شرکت فولاد 
گف��ت:  هرم��زگان 
دس��ت یابی فولادم��ردان 
فولاد هرمزگان به رکورد 
تولی��د آن هم ب��ه فاصله 
کمت��ر از ۲ م��اه از رکورد قبلی، نش��ان از عزم 
راس��خ آنان در ثب��ت موفقیتی دیگ��ر در این 
شرکت هم زمان با سال جهش تولید است. وی 
در ادامه گفت: شرکت فولاد هرمزگان توانست 
در آبان م��اه ب��ا تولی��د ۱۳۸ ه��زار و ۲۲۶ تن 
تختال، پس از گذشت تنها ۲ ماه از ثبت رکورد 
قبل��ی ب��ه می��زان ۱۳۷ ه��زار و ۳۹۱ تن در 

شهریورماه ۹۹، رکورد جدیدی ثبت کند.
 مدنی با اش��اره به اینکه رکورد تولید ماهانه 
تخت��ال ف��ولاد هرم��زگان در آب��ان م��اه تنها 
رکورد این ش��رکت نبود گف��ت: در آبان ماه ۸ 
رکورد جدید ش��امل رکورده��ای تولید ماهانه 
و روزانه تولید تختال، تعداد ذوب تخلیه ش��ده، 
تعداد ذوب ریخته گری ش��ده و ۲ رکورد تعداد 
ذوب تخلیه ش��ده در کوره های ش��ماره ۱ و ۲ 
در ف��ولاد هرم��زگان به ثبت رس��ید که ثبت 
 هم زمان ای��ن رکوردها برای ف��ولاد هرمزگان

 غرورآفرین اس��ت. معاون بهره برداری شرکت 
فولاد هرمزگان خاطرنش��ان کرد: رکورد تولید 
روزان��ه تختال به میزان ۶ه��زار و ۳۱۱ تن در 
تاری��خ ۹۹/۰۸/۲۷ در حالی به  دس��ت آمد که 
رک��ورد قبل��ی به می��زان ۶ه��زار و ۲۴ تن در 
تاریخ ۹۸/۰۶/۳۱ به دس��ت آمده بود. همچنین 
رک��ورد روزانه تعداد ذوب ریخته گری ش��ده به 
میزان ۵۱ذوب در تاریخ ۹۹/۰۸/۲۸ به دس��ت 
آم��د و رکورد قبلی به تعداد ۵۰ ذوب در تاریخ 
۹۸/۰۶/۳۱ را پشت  سر گذاشت. مدنی در ادامه 

گفت: رکورد تعداد ذوب ریخته گری شده ماهانه 
نیز به میزان یک هزار و ۱۷۰ ذوب حاصل شده 
اس��ت که رکورد قبلی آن ب��ه تعداد یک هزار و 
۱۵۸ ذوب در فروردین م��اه ۹۷ به دس��ت آمده 
ب��ود. وی تصریح کرد: ای��ن رکوردها در حالی 
ثبت ش��ده که نام فولاد هرمزگان در فهرست 
تحریم ه��ای ظالمان��ه امریکا ق��رار گرفته و با 
همه گی��ری ویروس کرونا در موج س��وم خود، 
محدودیت ها در س��طح شرکت همچنان ادامه 

دارد.
وی اظه��ار کرد: ت��داوم و جه��ش تولید در 
فولاد هرمزگان هم زمان با تحریم های ظالمانه 
و ش��یوع ویروس کرونا نشان از آمادگی کامل 
ف��ولاد هرمزگان در ش��رایط بحرانی و تعهد به 

صنایع داخلی در تأمین نیاز آنها دارد.
معاون بهره برداری ش��رکت فولاد هرمزگان 
یک��ی از دلای��ل عم��ده و مهمی را که س��بب 
ثب��ت این رکورد ش��د، متوس��ط زم��ان قوس 
الکتریکی به ازای هر ذوب در کوره ها دانس��ت 
که با اجرای پ��روژه بهبود، این زمان به میزان 
 قابل توجهی نسبت به هدف تعیین شده کاهش 

داشته است.
وی همچنین آماده ب��ه کاری و تزریق مداوم 
گرافی��ت، یکنواخت��ی آنالی��ز ش��یمیایی آهن 
اس��فنجی و افزای��ش متالیزاس��یون و کرب��ن 
اضافی آن، رعایت اس��تانداردهای مواد مصرفی 
ازجمل��ه آهک و دولومی��ت، بازنگری و اجرای 
دستورالعمل های کاری و بهره برداری را دلایل 

مهم دیگر تحقق این رکورد دانست.
مدن��ی میزان تولید اس��لب از ابتدای س��ال 
تاکنون را ۹۵۷ ه��زار و ۷۹۴ تن عنوان و ابراز 
امیدواری کرد نمودار تولید همچون س��ال های 
گذشته امسال نیز صعودی باشد و رکورد تولید 

سالیانه محقق شد.

 رش�د 143 درص�دی تولید گندله  �
در ۸ ماه

مدیرعامل  امرای��ی،  علی 
فولاد س��نگان گف��ت: با 
واف��ر  ت��لاش  و  هم��ت 
اقتصادی  جبهه  کارکنان 
و حمایت های کلیه ارکان 
ش��رکت فولاد سنگان در 
سال جهش تولید، ۴۰۰ هزار و ۶۸۷ تن گندله 
در آبان ماه امسال تولید و رکورد تولید ماهانه 
گندله در این ش��رکت شکسته شد. وی گفت: 
تولید گندله این ش��رکت در ۸ ماهه اول س��ال 
۲میلی��ون و ۵۲ ه��زار و ۲۶۶ ت��ن بوده که در 
مقابل یک میلیون و ۶۵۰هزار تن برنامه، رش��د 
۱۲۴درصدی داش��ته است. شایان ذکر است با 
احتس��اب تولید ۸ ماهه امسال نسبت به مدت 
مش��ابه س��ال قبل، شاهد رش��د ۱۴۳درصدی 
تولی��د گندله هس��تیم. تولید این ش��رکت از 
ابتدای راه ان��دازی تاکنون ح��دود ۸میلیون و 
۵۰۰ هزار تن گندله بوده اس��ت. موفقیت های 
پی درپ��ی تولید و کس��ب رکورده��ا، به دنبال 
تأکی��دات مدیرعام��ل و ایجاد انگی��زه در بین 
کارکن��ان ب��ا جاری س��ازی مش��وق ها و همت 
سخت کوشان این شرکت در تمامی بخش های 
بهره برداری، بازرگانی، مالی، منابع انس��انی و... 
بوده و تأثیرپذیری این واحد عظیم تولیدکننده 
م��واد اولی��ه صنعت ف��ولاد ای��ران را از حیث 
محدودیت های کرونا بسیار کاهش داده است.

 ثبت رکورد در واحد احیا مستقیم  �
فولاد سفیددشت

در هش��تمین ماه از س��ال جهش تولید و در 
آستانه ششمین سالگرد تأسیس شرکت فولاد 
سفیددش��ت، ب��ا تولی��د ۷۵ ه��زار و ۱۷۳ تن 
آهن اس��فنجی، رکورد جدیدی در تولید ماهانه 

این محصول در واحد احیا مستقیم این شرکت 
به ثبت رس��ید. ایمان سلیمانی، مدیر عملیات 
شرکت فولاد سفیددشت ضمن ابراز خرسندی 
از دس��ت یابی به این موفقیت اف��زود: با تولید 
این میزان محص��ول در آبان ماه، علاوه بر ثبت 
رکورد تولید ماهانه، هدف گذاری تولید ۸ ماهه 
نیز به طور کامل محقق ش��د. وی با تقدیر ویژه 
از تلاش کارکنان واحد آهن س��ازی، دست یابی 
ب��ه ای��ن موفقیت ه��ا را مره��ون حمایت های 
مدیران و س��هام داران و تلاش و همت تمامی 
واحده��ا به خصوص واحد بازرگانی برای تأمین 
به موق��ع م��واد اولیه و قطعات یدکی دانس��ت. 
سلیمانی با اشاره به تولید ۵۴۵ هزار و ۲۷۳تن 
محصول تا پایان آبان ماه از رشد ۱۲.۲درصدی 
تولید نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر داد 
و اب��راز امیدواری کرد که تا پایان س��ال تولید 

۸۰۰ هزار تن تحقق یابد.
 ثب�ت رک�ورد جدی�د در واح�د  �

آهک سازی شرکت فولاد سنگ
با تولی��د ماهانه ۲۱ ه��زار و ۳۱۸ تن آهک 
کلس��ینه باکیفی��ت در کوره های تک ش��افت 
چیساکی، رکورد جدیدی در آبان ماه امسال به 
ثبت رس��ید. مدیریت عامل شرکت از کارکنان 
به خصوص کارکنان واحد آهک س��ازی شرکت 
باب��ت کس��ب این رک��ورد صمیمانه تش��کر و 

قدردانی کرد.
خ�ط  � در  تولیدماهان�ه  رک�ورد 

اسیدش�ویی ش�رکت فولاد امی�ر کبیر 
کاشان بهبود یافت

ش��رکت فولاد امیر کبیر کاش��ان در مس��یر 
تعال��ی روزافزون خود، در س��الی که مزین به 
نام جهش تولید اس��ت، موفقیت های مجموعه 
بهره ب��رداری را تک��رار کرده و ش��اهد بهبودی 

دیگر و رکورد جدیدی در تولیدبوده است.

رکوردزنی پی در پی گروه فولاد مبارکه 

نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی در چند محور 
امکان بهب��ود فعالیت صنایع به وی��ژه در حوزه صنایع 
معدنی را دارند. نخس��تین مح��ور را باید قانون گذاری 
دانس��ت که وظیفه اصلی نمایندگان مجلس محسوب 
می ش��ود. در ادامه از نمایندگان بهارستان نشین انتظار 
می رود در تنقیح قوانین کمک کرده و قوانینی که به دست 
و پای تولیدکنندگان زنجیر ش��ده اند را شناسایی و رفع 
کنند. در همین حال قوانین تسهیل کننده را جایگزین 
آنه��ا کنند.  در ادامه نیز نظارت بر اجرای قوانین از دیگر 
وظایف این نهاد به ش��مار می رود. در مواردی مشاهده 
می ش��ود که مجلس شورای اس��لامی قوانین خوبی را 
تصویب کرده که ازجمله آنه��ا می توان به قانون بهبود 
مس��تمر محیط کسب وکار اش��اره کرد. اما این قوانین 
به درس��تی اجرا نمی ش��وند و نظ��ارت کافی ب��ر روند 
عملیاتی شدن آنها وجود ندارد. درنتیجه از نمایندگان 
ای��ن نهاد مردمی انتظار می رود ب��ر روند اجرای قوانین 
ازس��وی قوه مجریه نظارت داش��ته باش��ند. همچنین 
انتظار می رود بر لوایح��ی که دولت به مجلس می دهد 
ی��ا حتی بخش��نامه ها و مق��ررات و آیین نامه ها نظارت 
کافی اعمال ش��ود تا با قوانین موجود تعارض نداش��ته 
باشند.  تحقیق و تفحص یکی دیگر از مهم ترین وظایفی 
اس��ت که بر عهده این قوه گذاش��ته شده است. تحقیق 
و تفحص مجلس می تواند ش��امل شرکت های دولتی و 
خصولتی باشد. یکی از مشکلات تولیدکنندگان صنایع 
پایین دستی فولاد این است که مواد اولیه موردنیاز آنها 
در مس��یر تولید ازسوی ش��رکت هایی تامین می شود 
که به نوعی به دولت وابس��ته هستند؛ بنابراین تحقیق 
و تفحص از این مجموعه ها ضروری به نظر می رسد.  در 
مواردی شاهد نگاه منطقه ای از سوی برخی نمایندگان 
مجلس ش��ورای اسلامی هس��تیم. این نگاه منطقه ای 
زمینه توس��عه صنعت فولاد را در برخی مناطق فراهم 
می کند. این توس��عه همیشه مثبت نیست، بلکه امکان 
دارد صنعتی به اش��تباه در منطقه ای احداث ش��ود که 
امکانات زیربنایی برای توسعه این صنعت در آن منطقه 
فراهم نباشد.  به عنوان مثال، می توان از طرح های ۷گانه 
ف��ولادی نام ب��رد که برخی از آنه��ا در مناطق کویری و 
مرکزی کش��ور اجرایی ش��ده اند. ای��ن موضوع موجب 
می ش��ود طرح های یاد ش��ده به خوبی اجرایی نشوند یا 
زمین��ه بهره ب��رداری از آنها به خوبی فراهم نباش��د. اما 
اگر نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی هوش��یارانه 
ارتباط ش��ان را با مردم حفظ کنند و حرف تشکل های 
بخش خصوصی و انجمن ها را بشنوند، می توانند با توجه 
به وسعت اختیاراتی که دارند، صنایع را به سمت توسعه 
س��وق دهند.  این قوه می تواند نقش بسزایی در توسعه 
صادرات نیز برعهده  داش��ته  باش��د. صادرات موضوعی 
همه جانب��ه و فراقوه ای اس��ت اما نماین��دگان مجلس 
 شورای  اسلامی نیز می توانند در مسیر توسعه صادرات 
گام بردارن��د و نقش خود را در بهب��ود تجارت خارجی 
ایفا کنند.  بر همین اس��اس نی��ز انتظار می رود مجلس 
شورای اسلامی با کمک دولت، اقداماتی را ترتیب دهد 
تا ارتباطات تجاری با کش��ورهای همسایه مثبت شود. 
گروه های پارلمانی دوستی میان نمایندگان کشورهای 
مختلف وجود دارد. این گروه ها باید قوی تر عمل کنند 
و زمینه ایجاد روابط سیاسی و اقتصادی مستحکم تری 
میان ۲ کشور فراهم شود؛ یعنی باید نقش مجلس را در 

حوزه صادرات فراتر از قوه مقننه بدانیم. 
در مجلس حدود ۳۰ گروه پارلمانی دوستی فعالیت 
دارند ک��ه این گروه ها باید قوی تر فعالیت خود را دنبال 
کنن��د. ب��دون تردید این اق��دام زمینه بهبود توس��عه 
ص��ادرات را فراه��م می کند.  در مواردی ش��اهدیم که 
ریاس��ت این گروه های دوستی برای چند کشور را یک 
نماین��ده مجلس بر عهده دارد؛ درحالی که تفکیک این 
موضوع به تقویت روابط میان کش��ورها کمک می کند. 
در همین حال به تخصصی ش��دن هرچه بیشتر روابط 
منجر خواهد شد. این گروه ها در همین حال می توانند 
در اص��لاح روابط میان ۲ کش��ور و تحکیم دوس��تی ها 
تاثیرگ��ذار باش��ند، اگ��ر وظای��ف خود را به درس��تی 
بشناسند.  متاسفانه نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
تاکن��ون در این حوزه به خوبی و قوی عمل نکرده اند. اما 
چنانچه توجه کافی به این حوزه معطوف شود، امکانات 
کاف��ی در اختی��ار متولیان ام��ر قرار گیرد و ش��ناخت 
کافی از کش��ورها به دس��ت آید، با هماهنگی مجریان 
دولتی و سیاس��ت خارجی، روابط تج��اری میان ایران 
با س��ایر کشورها به ش��دت بهبود می یابد. در این میان، 
انتظار می رود عملکرد این گروه ها مورد اس��تناد باشد 
تا بس��تری برای صادرات شرکت های بخش خصوصی 

فراهم کنند. 

یادداشت
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حذف زغال سنگ از صنعت برق 
گروهمعدن

ش��رکت های زیمنس، جن��رال الکتریک و 
توش��یبا که تولیدکنندگان جهانی تجهیزات 
برقی هستند امس��ال اعلام کرده اند که دیگر 
پروژه های تولید نیروی الکتریکی زغال سوز را 

نخواهند ساخت.
ب��ه گزارش معدن نی��وز، صرف نظر از اینکه 
مدیریت این ش��رکت ها چگونه به توجیه این 
تصمیم پرداختند، دلیل آن س��اده است زیرا 
دیگ��ر آینده ای در کس��ب و کار زغال س��نگ 
نمی بینن��د. برای دریافت��ن تاثیر این تصمیم، 
کافی اس��ت ببینیم هنگامی که یک ش��رکت 
نرم اف��زاری دیگ��ر نمی خواهد از ی��ک برنامه 
نرم اف��زاری ی��ا یک سیس��تم عام��ل حمایت 
کند، چه اتفاقی می افتد. مش��تریان می توانند 
به اس��تفاده از آن ادامه دهند اما برای بهبود 
فرآین��د فعالیت چگونه هزین��ه خواهند کرد؟ 
چه مدت این تولیدکنندگان از محصولات شان 

حمایت خواهند کرد؟
 تردی��دی وج��ود ندارد که این ش��رکت ها 
مشتریان ش��ان را نس��بت به وفاداریش��ان به 
زغال س��نگ قدیمی مطمئن خواهند کرد اما 
مسلما مصرف کنندگان که به خوبی مشکلات 
عدم حمایت از محصولات را می دانند به فکر 
تس��ریع برنامه تعطیلی نیروگاه های زغال سوز 

می افتند.
ش��رکت های برق در سراس��ر جهان تولید 
نیروی زغال س��وز را رها نکرده اند و به ویژه در 
کشورهایی مانند لهستان و آلمان، اقتصادهای 
محل��ی وابس��تگی زی��ادی ب��ه معدن��کاری 
زغال س��نگ و تولی��د صنعتی دارن��د. همین 
وضعیت در ایالت های معدنی امریکا مشاهده 
زغال س��نگ  معدن��کاری  اگرچ��ه  می ش��ود. 
ی��ک صنعت رو به افول اس��ت اما معدنکاران 
دریاف��ت  بالای��ی  دس��تمزدهای  همچن��ان 
می کنند به خصوص در جوامع روس��تایی که 

فرصت های دیگر اندک هستند. 
مناف��ع ایالت��ی و محل��ی امری��کا ه��م ب��ا 
حفظ این صنایع و مش��اغل ب��ا وجود اطلاع 
از اینک��ه روزه��ای زغال س��نگ ب��ه عن��وان 
 ی��ک س��وخت تولید نی��رو روبه پایان اس��ت، 

موافق هس��تند. ش��رکت های برق ب��ه عنوان 
کس��ب و کار، انگی��زه مال��ی ب��رای حف��ظ 
 نیروگاه ه��ای زغال س��وز آلاین��ده و قدیم��ی 

دارند. 
زیرا سرمایه گذاری فعلی آنها در دارایی های 
زغال س��نگ هنوز به طور کامل ارزش خود را 

از دست نداده است. 
بنابرای��ن از خ��ود می پرس��ند چ��را بای��د 
تاسیسات را تا زمانی که مصرف کنندگان پول 
آنها را کامل پرداخت می کنند، تعطیل کنند؟ 
چنین اقدامی مستلزم صفر شدن ارزش این 
دارایی ها اس��ت که تاثیر مالی نامطلوبی روی 
اظهارنام��ه درآمد و ترازنامه خواهد داش��ت و 
باعث افزایش تفحص موسسات اعتبارسنجی 

اوراق قرضه می شود.
 متعاقب��ا، ش��رکت های نی��رو ب��رای حفظ 
وضعیت فعلی در خصوص زغال س��نگ انگیزه 

اقتصادی دارند.

اینجاس��ت که نقش سیاس��ت دولت مفید 
خواهد بود. رگولاتورها به خصوص در س��طح 
ایالت��ی می توانند  کمیس��یون برق عموم��ی 
به ش��رکت های نی��رو اج��ازه دهن��د هزینه 
بی ارزش شده  زغال سنگ  سرمایه گذاری های 
خ��ود را از مصرف کنندگان بگیرند. اما چنین 
اقدامی مس��تلزم اقدام رگولاتوری اس��ت که 

احتمالا با مخالفت روبه رو می شود. 
همچنین تصور می رود اتحادیه های کارگری 
در صنعت برق نسبت به گرایشی که به سوی 
تجدیدپذیرها وجود دارد، خوشحال نیستند. 

مش��اغل در صنع��ت تجدیدپذی��ر کمت��ر 
اتحادی��ه ای خواهن��د ب��ود و دس��تمزدهای 

کمتری دریافت می کنند.
صنعت جهانی تولید برق با 2 چالش اصلی 
روبه روس��ت. نخس��تین چال��ش، جایگزینی 
دارای��ی ی��ا س��یکل مدرنیزه ش��دن اس��ت.  
س��رمایه گذاری که نیروگاه ه��ا تمایل دارند از 

زغال س��نگ ب��ه گاز طبیعی انج��ام دهند، به 
دلایل محیط زیستی تحت انتقاد قرار دارد.

 نتیج��ه احتمال��ی آن نیروگاه ه��ای بادی، 
خورش��یدی و مخازن ذخیره س��ازی نیرو در 
ابعاد گس��ترده اس��ت. س��اخت نیروگاه های 
گازسوز دربرگیرنده ریسک دارایی فزآینده ای 

است.
چالش دوم برای صنعت جهانی تولید برق، 
بخش��ی از یک سیکل گس��ترده برقی سازی 
اس��ت. در چنین فضایی برق تولید ش��ده به 
یک ش��یوه دوس��ت دار محیط زیست مستلزم 
کنار گذاشتن استفاده از سوخت های فسیلی 

خواهد بود. 
تاثی��ر برقی س��ازی در حمل ونق��ل از نظر 
ظرفیت خودروهای برقی باتری دار مش��خص 
اس��ت و اس��تفاده خانگ��ی و تج��اری از گاز 
طبیعی هم به تدریج کنار گذاشته خواهد شد.

ب��رای نیروگاه ه��ا چنی��ن امری ب��ه منزله 

دش��واری های فزآینده و هزینه فراهم کردن 
خدم��ات ضروری اس��ت. اما خب��ر خوب این 
اس��ت که تصور می رود مشتریان تمایل دارند 

برای خدمات نیرو هزینه بپردازند. 
اما خبر بد این است که تفحص رگولاتوری 
و سیاس��ی فزآینده ممکن است ابهامات مالی 
ایج��اد کن��د. در بدترین حالت ممکن اس��ت 
انحصار بخ��ش خصوص��ی زیر ذره بین برود و 

مالکیت دولتی نیروگاه ها ترجیح داده شود.
 م��رز بین فعالی��ت اقتص��ادی خصوصی و 
دولتی مداوم تغییر داده می شود و این ممکن 
است یکی از دفعاتی باشد که ساختار قدیمی 

آماده تغییر است.
ب��ر اس��اس گزارش اوی��ل پرای��س، به نظر 
می رس��د ک��ه پرس��ش بیش��تر از اینک��ه در 
خصوص حذف استفاده از سوخت های فسیلی 
توسط صنعت برق باشد، درباره سرعت چنین 

تغییری خواهد بود.

 افزایش واردات
 فولاد به امریکا

واردات محص��ولات فولادی به امریکا در ماه اکتبر 
افزایش داش��ت. به گ��زارش فولاد ایران، در مجموع 
۱.۳۶ میلی��ون تن محصولات فولادی وارد ش��د که 
۱۸.۹ درصد نسبت به ماه سپتامبر بالا رفت. واردات 
بلوم، بیلت و اس��لب رش��د ۱۹2 درصدی داش��ته و 
واردات میلگرد نیز ۹۵ درصد بهبود ماهانه داش��ت. 
برزیل و مکزیک بزرگترین رش��د در فروش فولاد به 

امریکا در ماه فوق تجربه کردند.

رشد تولید جهانی فولاد 
در ماه اکتبر تولید فولاد خام دنیا برای س��ومین 
ماه متوالی رشد داشته ۱۶۱.۸۹ میلیون تن فولاد 
توس��ط ۶۴ کش��وری که به انجم��ن جهانی فولاد 
گزارش می دهند تولید ش��د. میزان تولید جهانی 
۳.۵ درص��د نس��بت ب��ه س��پتامبر و ۷ درصد در 

مقایسه با اکتبر سال قبل رشد داشته است. 
به گزارش فولاد ایران، این رش��د در تولید تنها 
توس��ط چینی ها نب��وده )ک��ه ۹۴.۸ میلیون تن با 
۱2.۷ درصد رش��د س��الانه تولید داشتند(، برخی 
کش��ورهای دیگر نیز بهبودهای��ی در تولید فولاد 
داش��تند. در این بین می توان به ترکیه اشاره کرد 
که ۳.2 میلیون ت��ن فولاد در اکتبر تولید کرد که 
۱۹.۴ درصد رش��د سالانه داش��ته، تولید ایران نیز 

2۷.۹ درصد بالا رفته 2.۷ میلیون تن شد.
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ش��رکت ذوب  آه��ن اصفه��ان براس��اس رای هی��ات داوران 
س��مپوزیوم بین الملل��ی روابط عمومی و هفدهمین جش��نواره 
برترین ه��ای روابط عمومی ای��ران از بین ۱۴۰ ش��رکت کننده 
موفق به دریافت نش��ان ویژه مسئولیت اجتماعی و لوح سپاس 
روابط عمومی برتر در رش��ته اطلاع رس��انی کرونا ش��د و نشان 
ویژه مس��ئولیت اجتماعی و لوح س��پاس رواب��ط عمومی برتر 
در رش��ته اطلاع رس��انی کرونا را دریافت کرد. این س��مپوزیوم 
با توجه به ش��یوع ویروس کرونا، با حضور ش��رکت های برتر در 
مراس��م اختتامیه و ۱۱۰۰ نفر از اعض��اء انجمن جهانی روابط 
عمومی از ۱۰۰ کش��ور و ۸۰۰ نفر از ای��ران به صورت مجازی 
برگزار ش��د. همچنین در این بخش میزان فعالیت شرکت ها در 
حوزه مس��ئولیت اجتماعی از جمله مش��ارکت در کارهای عام 
المنفع��ه همچون مقابله با ش��یوع بیماری کرون��ا، فعالیت های 
زیس��ت محیطی و... مورد ارزیابی قرار گرفت و به همین منظور 
از سازمان هایی که بیش��ترین فعالیت را داشتند تقدیر و نشان 
ویژه نیز ب��ه ذوب آهن اصفهان اهدا ش��د. مجید مکاری، مدیر 
ایمنی، بهداشت و محیط زیست ذوب آهن اصفهان در گفت وگو 
با ایس��نا درباره اقدامات این ش��رکت طی ۹ماه شیوع کرونا، با 
اشاره به اینکه از همان روزهای آغاز شیوع کرونا، مدیریت عالی 

ای��ن س��ازمان برنامه ریزی های لازم را جه��ت مقابله با ویروس 
آغاز ک��رد، اظهار کرد: تحقق اصل پیش��گیری مقدم بر درمان 
در کارخان��ه به منظور تولید ایمن از مهم ترین اس��تراتژی های 
مدیران عالی س��ازمان و از مهم تری��ن وظایف اجرایی مدیریت 
ایمنی، بهداش��ت و محیط زیست و سایر مدیریت ها در کارخانه 
اس��ت.  وی با بیان اینکه مدیریت شرکت ذوب آهن برای حفظ 
تولید ایمن در سال »جهش تولید« با هدف پیشگیری از شیوع 
بیماری ویروس��ی کرونا و انجام عملیات پیش��گیرانه، اقدامات 
م��ورد نی��از را پیش بینی، برنامه ریزی و اجرا ک��رد، تاکید کرد: 
اقدامات مدیریتی در سطح کلان کارخانه به منظور سازماندهی 

و برنامه ریزی منابع سازمانی، اقدامات آموزشی و فرهنگی جهت 
ایجاد فرهنگ پیش��گیرانه در تمام س��طوح سازمانی و اقدامات 
پیش��گیرانه محیطی جهت قط��ع زنجیره انتق��ال از مهم ترین 
فعالیت های صورت گرفته برای پیش��گیری از ش��یوع بیماری 

کووید-۱۹ بوده است. 
مکاری با اشاره به برخی از مهم ترین اقدامات مدیریتی برای 
مقابله با ش��یوع کرونا در این ش��رکت، گفت: تش��کیل مستمر 
کمیت��ه عالی مقابله با کرون��ا و تصویب اقدام��ات لازم در این 
زمینه، تشکیل کمیته اجرایی مقابله با کرونا در تمام بخش های 
کارخانه با محوری��ت مدیران هر بخش، مدیریت اماکن و نقاط 
دارای تجمع کارکنان به منظور رعایت فاصله گذاری اجتماعی، 
ایجاد س��امانه غربالگری و مرکز تلفن جهت انجام تس��ت های 
تش��خیصی رایگان و اقدامات درمانی ویژه برای تمامی کارکنان 
و پیمان��کاران توس��ط بیمارس��تان ش��هید مطهری ش��رکت، 
تایی��د دورکاری کارکن��ان دارای بیماری زمین��ه ای با توجه به 
ش��یوه نامه های وزارت بهداش��ت، تایی��د کارکرد ای��ام بیماری 
مبتلایان مشکوک و قطعی به بیماری کرونا به منظور تسریع در 
خروج افراد بیمار از محل کار، حذف جلس��ات آموزشی و اداری 
غیرضروری کارکنان و استفاده از بسترهای شبکه های مجازی، 

انجام معاینات بازگشت به کار کارکنان مبتلا به کووید-۱۹ پس 
از بهبود توسط پزشکان در بخش طب کار مطابق با پروتکل های 
وزارت بهداش��ت از مهم ترین اقدامات پیشگیرانه و درمانی بوده 
اس��ت. به گفته مدیر ایمنی، بهداشت و محیط زیست ذوب آهن 
اصفه��ان، ب��رای مقابله با کرون��ا تعطیلی مراکز و باش��گاه های 
ورزش��ی، تفریحی و اقامت��ی، گندزدایی روزانه س��رویس های 
ترانس��پورت ایاب و ذهاب سنگین در تمام شیفت های کاری و 
گندزدایی مس��تمر اماکن و ساختمان ها و تسهیلات بهداشتی، 
بازرس��ی های اولویت بندی ش��ده و روزانه بهداشتی توسط تیم 
تخصص��ی HSE به صورت مس��تمر و انجام تحلیل های روزانه 
آمار مبتلایان انجام اقدامات اصلاحی لازم از دیگر اقدامات مهم 
و حیات��ی در این کارخانه اس��ت. وی همچنین ب��ا بیان اینکه 
تامین اقلام بهداشتی و مواد گندزدا به منظور پیش بینی ذخیره 
احتیاطی در کارخانه انجام ش��ده است، گفت: جهت پیشگیری 
از ش��یوع این وی��روس در کارخانه بی��ش از ۱۰ میلیارد تومان 
تاکنون به صورت مستقیم هزینه شده و در این مدت برای تهیه 
و توزیع تعداد ۴میلیون عدد ماسک 3لایه بهداشتی و همچنین 
تامی��ن و توزیع بیش از ۱3 هزار لیتر مواد ضدعفونی پایه الکی 

برنامه ریزی شده است.

پس از کمبود اقلام دارویی، غذایی و گرانی های افسارگس��یخته ، 
این بار نوبت به مصالح ساختمانی و شالوده ی ساخت وسازها رسید، 
کمبود مقطعی س��یمان ش��اید عادی باش��د اما در استانی که غول 

سیمانی شمالغرب کشور در آن فعالیت دارد، دور از انتظار است.
این روزها کمبود س��یمان، ساخت وسازها و عملیات های عمرانی 
را در مناطق مختلف کش��ور ب��ا چالش مواجه ک��رده، به طوری که 
تداوم تکمیل س��اخت ۱۲۰۰ واحد مسکونی در مناطق زلزله زده ی 
آذربایجان ش��رقی هم از این امر متاثر شده است. سیمان، این روزها 
به نرخ ۲۲۲۰۰ تومان تا ۲۸۰۰۰ تومان به فروش می رس��د، اما نه به 
اندازه ی نیاز؛ هر جا هم که آمار سیمان دریافتی از عمده فروش ها با 
آمار فروش خرده فروش ها همخوانی ندارد، رد پای دلالان به چش��م 
می خورد. به گفته پیمانکاران ساختمان، افزایش نرخ سیمان بر روی 
دیگر مصالح ساختمانی مانند تیرچه و بلوک هم تاثیر گذاشته است 
و ای��ن افزایش نرخ را به ضرر پیمانکاران می دانند. کارشناس��ان امر 
معتقد هس��تند، رونق ساخت وساز در فصل پاییز به دلیل کم آب بر 
بودن بتن، افزایش کرایه ی حمل س��یمان از دیگر استان ها و سرعت 
بخش��ی به پروژه ه��ای عمرانی ملی از عمده دلایل کمبود س��یمان 
به ش��مار می آیند. حافظ باباپور، مدیرکل بنیاد مس��کن آذربایجان 

شرقی در این رابطه در گفت وگو با ایسنا با اشاره به افزایش ۴برابری 
نرخ مصالح س��اختمانی ب��ه عنوان یکی از علل تاخیر در بازس��ازی 
برخ��ی از خانه های مناطق زلزله زده اس��تان، گف��ت: علاوه بر این ، 
با مش��کل کمبود ش��ن و ماسه و سیمان در اس��تانی مواجه هستیم 
که خود یکی از تولید کننده های س��یمان در کش��ور است؛ صنعت 
س��یمان، صنعتی ۱۰۰ درصد داخلی و بومی است و ربطی به خارج 
از مرزهای ایران ندارد. وی ابراز امیدواری کرد: دستگاه های نظارتی 
هرچه س��ریع تر ورود کرده و این مشکل را حل کنند تا باقیمانده ی 
زلزله زدگان نیز قبل از رسیدن فصل زمستان در خانه های خودشان 
س��اکن ش��وند. بنابر اعلام اتحادیه ی مصالح فروش��ان آذربایجان 
ش��رقی، ۴۰۰ عامل و ۹ عمده فروش در این استان فعالیت دارند که 
س��یمان را از سیمان صوفیان خریداری و بین اعضا پخش می کنند. 
کمبود س��یمان در آذربایجان شرقی به تبع کمبود سراسری آن در 
کشور، در حالی اتفاق افتاده است که بزرگ ترین تولیدکننده سیمان 
ش��مالغرب کش��ور در این اس��تان قرار دارد و مدیران این کارخانه 
مدعی افزایش 3۴ درصدی تولید در طول امسال هستند. کارانجات 
س��یمان صوفیان که در سال ۱3۴۵ تاس��یس شده  است، با قدمتی 
بالغ بر ۵۰ س��ال دارای ۲خط تولید با ظرفیت ۷۰۰۰ تن کلینکر در 

روز اس��ت، این ش��رکت به عنوان یکی از پشتوانه های مهم توسعه و 
آبادانی در ش��مالغرب کشور، تولید و عرضه انواع سیمان را در زمینه 
خدمت به مشتریان، رسالت اصلی خود می داند. شرکت سهامی عام 
کارخانجات سیمان صوفیان، توان فنی و تخصص لازم را جهت تولید 
انواع س��یمان پرتلند خاکس��تری دارا بوده و با توجه به شرایط بازار 
اقدام به تولید و عرضه انواع مختلف س��یمان می کند.به گفته عادل 
اعترافی، مدیر سیمان صوفیان، ظرفیت این کارخانه، ۷۰۰۰ تن در 
روز بوده و روزانه ۶۵۰۰ تن س��یمان در این کارخانه تولید می ش��ود 
و میزان تولید و تحویل در س��ال گذش��ته ی��ک میلیون تن بوده که 

امسال یک میلیون و 3۶۰هزار تن تولید و در سطح استان آذربایجان 
ش��رقی، عرضه ش��ده اس��ت.ولی الله اخلاقی فر، مدیرعامل سیمان 
صوفی��ان هم در این رابطه گفت: آم��ار روزانه ی تولید در کارخانه ی 
س��یمان صوفیان به اداره صنعت، معدن وتجارت ارس��ال می شود؛ 
مراجعان به کارخانه که ش��رکت های عمرانی و دولتی هس��تند باید 
دارای جواز س��اخت باش��ند و بر اس��اس زیر بنا به این افراد، سیمان 
تحویل داده می شود.یوسف پایدار، معاون بازرسی و نظارت سازمان 
صنع��ت، معدن و تجارت آذربایجان ش��رقی نیز در این رابطه با بیان 
اینکه کارخانه س��یمان صوفیان مکلف ش��د تا برای تامین سیمان 
مورد نیاز از کارخانه های سیمان مجاور استان مساعدت بخواهد، از 
متوقف ش��دن صادرات سیمان کارخانه صوفیان خبر داد و افزود: با 
افزایش اکیپ های نظارتی، روند خروج سیمان از کارخانه تا رسیدن 
به مقصد نهایی در سامانه رصد می شود.وی خاطرنشان کرد: واحدی 
در خیاب��ان جلالیه ی تبریز برای توزیع انبوه س��یمان پاکتی به نرخ 
دولتی، تعیین ش��ده است. وی گفت: در خصوص افزایش نرخ حمل 
بار س��یمان هم در صورتی که مبلغی بیشتر اساس نامه صادرشده از 
انحمن حمل ونقل اخذ شود، به عنوان عرضه ی خارج از شبکه تلقی 

شده و برخورد می شود.

هزینه ۱۰ میلیاردی ذوب  آهن برای مقابله با کرونا 

کاستی های غول سیمانی کشور

قطع صادرات سیمان خوزستان 

معاون امور صنایع و معادن س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان کهگیلویه و بویراحم��د با بیان اینک��ه تاکنون ۵ پهنه 
اکتشافی به مساحت ۱۲ هزار کیلومتر مربع در استان با اولویت 
اکتشاف بوکس��یت، فسفات و عناصر فلزی و سایر مواد معدنی 
تعریف شده است، گفت: مطالعات ۴ پهنه اکتشافی با مساحت 

۵هزار کیلومتر مربع تکمیل و تعیین تکلیف شد.
دارا فرام��رزی در گفت وگو با ایس��نا اف��زود: ۴ محدوده امید 
بخش پهنه های مطالعه شده در سامانه کاداستر ثبت و منتج به 

صدور 3 پروانه اکتشاف شده است.
وی تصری��ح کرد: امیدواریم تا پایان امس��ال س��ایر مناطق 

امیدبخش در س��امانه کاداستر ثبت شوند و قطعا صدور پروانه 
اکتشاف و آغاز عملیات های اکتشافی، تداوم خواهد داشت.

معاون امور صنایع و معادن س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان کهگیلویه و بویراحمد با بی��ان اینکه ۷ هزار کیلومتر از 
پهنه ها در اختیار ش��رکت تولید مواد معدنی ایران است، عنوان 
کرد: بر اس��اس برنامه زمان بندی، تا پایان امس��ال این پهنه نیز 
تعیین تکلیف می ش��ود و امیدواریم منتج به نتایج امید بخش و 
صدور پروانه و آغاز عملیات اکتش��اف تکمیلی شود. فرامرزی با 
اشاره به اینکه درحال حاضر ۶۷ فقره پروانه بهره برداری معدنی 
در اس��تان موجود اس��ت، ادامه داد: از این تعداد ۴۴ فقره فعال 

اس��ت و عملیات استخراج در آنها انجام می گیرد. وی بیان کرد: 
از ابتدای امس��ال تاکنون، ش��ش فقره پروانه اکتشاف، ۲ فقره 
گواهی کشف، 3 فقره پروانه بهره برداری معدن و ۱۶ فقره مجوز 
برداش��ت موقت مواد معدنی در کهگیلوی��ه و بویراحمد صادر 
ش��ده که همه این فعالیت ها نش��ان از جهش های مناس��ب در 

بخش معدن دارد.
معاون امور صنایع و معادن س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه مس��احت اس��تان 
کهگیلویه و بویراحمد بیش از پانزده هزار کلیومتر مربع اس��ت، 
اظهار کرد: براس��اس پهنه های تعریف شده، قریب به ۷۵درصد 

از مساحت استان تحت عملیات پی جویی و اکتشاف قرار گرفته 
اس��ت. فرامرزی خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط تحریم های 
ناجوانمردانه فعلی، توس��عه معادن و صنای��ع معدنی می تواند 
یک��ی از جایگزین های مهم برای توس��عه اقتص��ادی و کاهش 
وابس��تگی به نفت و اصلاح اقتصاد تک محصولی باشد و تحقق 
این مهم، مس��تلزم توجه بیش��تر و جدی تر به بخش اکتشاف 
معادن اس��ت.وی افزود: معادن موجود اس��تان دارای ظرفیت 
اس��تخراج س��الیانه ۵ میلیون تن و ذخیره قطعی بیش از یک 
میلی��ارد و ۶۰۰میلیون تن هس��تند و اس��تان به لحاظ ذخیره 

قطعی شناسایی شده، از استان های برتر کشور است.

تعیین تکلیف ۵ پهنه اکتشافی در کهگیلویه و بویراحمد

گروه معدن

مدیرعامل ش��رکت سیمان خوزس��تان با اشاره به 
برخی کمبودها برای تامین س��یمان در این اس��تان و 
دیگر مناطق کشور گفت: به منظور پشتیبانی و کمک 
ب��ه تنظیم بازار داخلی، صادرات محصولات س��یمانی 

این شرکت به عراق در 3 هفته اخیر قطع شده است.
محمد حاج نایب در گفت وگو 
با ایرنا، کارخانجات س��یمان 
موج��ود در هلدینگ فارس و 
واح��د   ۱۷ را  خوزس��تان 
تولیدی عنوان  ک��رد و اظهار 
کرد: این کارخانجات اغلب یا 
زیان  ده یا دارای حاشیه سود محدود هستند که فرآیند 
تولید در آنها به دلیل  هزینه های سنگین تحمیل شده 
با چالش روبه رو است و همین امر دلیل کمبود سیمان 

در کشور محسوب می شود.
وی اف��زود: به دلیل بروز مش��کلات مال��ی، تامین و 
واردات قطعات یدک��ی تجهیزات خطوط تولید تعداد 
قابل توجهی از این کارخانجات با چالش همراه ش��ده 
است که توقف فعالیت های تولیدی آنها را درپی داشته 
است. مدیرعامل شرکت سیمان خوزستان بیان داشت: 
علاوه برای��ن کارخانجاتی که بتوانن��د هزینه قطعات 
موردنی��از خود را تامین کنند باید ب��ه مدت 3 تا ۴ماه 
در انتظار باش��ند که فرآین��د واردات این قطعات طی 
ش��ود. وی تصریح  کرد: هزینه های صنعت سیمان که 
بخ��ش مهمی از آن نیز متاثر از نرخ دلار اس��ت در یک 
سال گذش��ته ۶۰۰ تا ۷۰۰ درصد افزایش یافته اما در 
این مدت نرخ عرضه محصولات تنها ۲۰ درصد افزایش 
داشته است. مدیرعامل ش��رکت سیمان خوزستان با 
بیان اینکه نرخ عرضه هر پاکت سیمان در محل عرضه 
کارخانه ۱۷۰ هزار ریال تعیین ش��ده است گفت: این 
محصول درحال حاضر به دلیل برخی سوءاس��تفاده ها 
در ب��ازار آزاد با مبلغ 3۵۰ هزار ریال بفروش می رس��د. 
مدیرعامل ش��رکت سیمان خوزس��تان به درخواست 
س��ال گذش��ته کارخانجات سیمان کش��ور مبنی بر 

افزایش ۱۰۰ درصدی نرخ فروش س��یمان اشاره کرد 
و گفت: س��ال گذش��ته ب��ا افزای��ش ۶۰ درصدی نرخ 
فروش این محصول موافقت ش��د ام��ا در نهایت مجوز 
افزایش ۲۰ درصدی آن صادر ش��د که عملا در پوشش 

هزینه های موجود تاکنون تاثیرگذار نبوده است.
وی با بیان اینکه مش��کلات تولید س��یمان ممکن 
اس��ت بر حوزه ساخت وساز و فرصت های شغلی ایجاد 
ش��ده در صنعت س��اختمان تاثیرگذار باش��د، گفت: 
تحمیل هزینه های مازاد به چرخه تولید این محصول، 
حوزه های مختلف دیگ��ری را تحت تاثیر قرار می دهد 

که باید از بروز آن پیشگیری شود.
س�یمان  � کارخانج�ات  مش�کلات 

درپرداخت هزینه حمل سوخت جایگزین
وی همچنی��ن در بخ��ش دیگری از ای��ن گفت وگو 
تصریح کرد: باتوجه به آغاز فصل س��رما، انتظار می رود 
تا حد امکان از قطع گاز کارخانجات سیمان پیشگیری 
ش��د و در صورتی که چنین اتفاقی رخ دهد درخواست 

می ش��ود به منظور جلوگیری از هزینه ه��ای مازاد در 
قال��ب کرایه حمل س��وخت جایگزین، ام��کان تامین 

سوخت مازوت از داخل استان فراهم باشد.
حاج نائب ادام��ه داد: باتوجه ب��ه اینکه کارخانجات 
تولید سیمان در زمان قطع گاز مجاز به مصرف مازوت 
)نفت ک��وره( طبق ن��رخ دولتی هرلیتر 3 ه��زار ریال 
هستند و به منظور جلوگیری از استفاده خودسرانه این 
فرآورده نفتی، ش��رکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه اهواز ضمانتنامه بانکی بس��یار سنگین به نرخ 

هرلیتر ۶۰ هزار ریال دریافت می کند.
مدیرعامل ش��رکت سیمان خوزس��تان یادآور شد: 
ب��ه عنوان مثال کارخانه س��یمان خوزس��تان مخازن 
ذخیره س��ازی مازوت به می��زان ۱۱ میلیون لیتر دارد 
ک��ه میزان مصرف این فرآورده نفتی در مواقع قطع گاز 

روزانه به طور متوسط ۹۵۰ هزار لیتر است.
حاج نایب با بیان اینکه ش��رکت س��یمان خوزستان 
برای ذخیره سازی این میزان مازوت باید ۶۶۰ میلیارد 

ریال ضمانتنام��ه بانکی ارائه کند گف��ت: درآمدهای 
کارخانج��ات س��یمان از محدودیت ه��ای زی��ادی 
برخوردار هستند و تامین چنین ضمانتنامه هایی برای 

آنها دشواری زیادی را به همراه دارد.
ب��ه گفت��ه وی پیگیری ها ب��رای اص��لاح مبلغ این 

ضمانتنامه در قالب مکاتبات رسمی آغاز شده است.
مدیرعامل ش��رکت س��یمان خوزس��تان در بخش 
دیگ��ری از این گفت وگو به ادامه مش��کلات ناش��ی از 
قط��ع گاز کارخانجات س��یمان اس��تان جهت تامین 
مازوت اش��اره کرد و افزود: شرکت پخش فرآورده های 
نفتی منطقه اهواز برابر دستورالعمل های داخلی مبدا 
تامین این فرآورده نفتی را استان های اصفهان، فارس 
یا مرکزی تعیی��ن می کند در صورتی که امکان تامین 
آن از درون اس��تان خوزس��تان وجود دارد. حاج نایب 
اذعان داش��ت: با این وجود کارخانجات سیمان مجبور 
به تهیه مازوت از دیگر اس��تان های کش��ور هستند که 
این امر باعث تحمیل هزینه های بسیار زیاد به صنعت 

س��یمان ش��ده اس��ت. وی با بیان اینکه حمل هر لیتر 
مازوت ب��ا نرخ دولتی 3 هزار ری��ال، برای کارخانجات 
س��یمان اس��تان ۲ هزار و ۵۰۰ ریال دیگر هزینه مازاد 
را درپی دارد، گفت: این درحالی است که هزینه حمل 
هر لیتر از این فرآورده نفتی برای کارخانجات س��یمان 
مستقر در اس��تان هایی مانند اصفهان و فارس به دلیل 

نزدیکی در محل تامین ۷۰۰ ریال است.
مدیرعامل ش��رکت سیمان خوزستان با ابراز نگرانی 
از احتمال قطعی ش��دن افزای��ش 3۰ درصدی هزینه 
حمل ونقل گفت: این موضوع قطعا شرکت های سیمان 
در خوزس��تان را با چالش های جدی بیشتری در حوزه 

حمل ونقل و فروش محصولات خود روبه رو می کند.
وی ب��ا بیان اینکه در این ش��رایط باید تامین مازوت 
م��ورد نیاز کارخانجات س��یمان اس��تان ب��ا تعامل و 
همکاری شرکت پخش فرآوده های نفتی منطقه اهواز 
در داخل اس��تان انجام ش��ود، گفت: در سال گذشته با 
پیگیری ها، مقرر ش��د این س��وخت از پایانه صادراتی 

فرآورده های نفتی ماهشهر تامین گردد.
مدیرعامل ش��رکت سیمان خوزس��تان یادآورشد: 
سال گذش��ته به واسطه اتمام فصل سرما و رفع قطعی 
گاز صنای��ع )به دلیل اولویت دار بودن مصارف خانگی( 
زمان تعیین ش��ده برای استفاده از مجوز تامین مازوت 
موردنیاز از پایانه صادراتی فرآورده های نفتی ماهشهر 

به پایان رسید.
حاج نایب ادامه داد: مخازن ذخیره س��وخت مازوت 
در ش��هرهای آبادان و ماهشهر برای مصارف صادراتی 
ایجاد ش��ده اند اما به نظر می رسد که اختصاص بخشی 
از این ذخای��ر به کارخانجات س��یمان؛ علاوه بر اینکه 
در فرآیند صادرات این محصول مش��کلی ایجاد نکند 
از تحمی��ل هزینه های م��ازاد از جمل��ه هزینه حمل 

جلوگیری می کند.
براس��اس این گزارش، س��ال گذش��ته شرکت های 
س��یمان خوزس��تان، بهبه��ان و کارون ب��ه ترتی��ب 
3۰ درص��د، ۲۴ درص��د و ۲۲ درصد از س��هم فروش 
محص��ولات خود در ب��ازار داخ��ل اس��تان را به خود 

اختصاص دادند.

ضرورت دخالت نظام 
 مهندسی معدن 

در فعالیت های معدنی
رئی��س س��ازمان صنع��ت، 
مع��دن و تج��ارت آذربایجان 
ش��رقی گفت: ورود س��ازمان 
نظام مهندسی به فعالیت های 
معدنی در وجوه علمی و عملی 

ضروری است.
به گزارش ایس��نا، حبیب امین زاده در حاشیه جلسه 
انتخ��اب هیات اجرای��ی هفتمی��ن دوره انتخابات نظام 
مهندس��ی معدن استان، افزود: انتظار می رود تشکیلات 
نظام مهندس��ی معدن در همه فعالیت های معدنی اعم 
از عملیات پی جویی برای یافتن کانس��ارها، اکتش��اف و 
اس��تخراج معادن، کانه آرایی کانس��نگ و فرآوری مواد 
معدن��ی و متالورژی اس��تخراجی راهکاره��ای علمی و 
عملی ارائه کن��د. وی ادامه داد: اس��تفاده از ذخایر مواد 
معدنی، منجر به کاهش منابع طبیعی شده و بکارگیری 
بهترین ش��یوه های علمی و رعای��ت اصول و قواعدفنی و 
مهندس��ی به منظ��ور افزایش به��ره وری منابع معدنی 
اهمی��ت زیادی دارد.وی ب��ا بیان اینکه آین��ده معدن و 
معدنکاری باید از س��وی مهندس��ان و کارشناس��ان آن 
ترسیم ش��ود، اظهار کرد: سازمان نظام مهندسی معدن 
برنامه های لازم برای تربیت کارشناس��ان و مس��ئولان 
فن��ی متعه��د را در دس��تورکار خود قرار ده��د. رئیس 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان با اشاره به آغاز 
فرآیند هفتمین دوره انتخابات نظام مهندس��ی معدن، 
گفت: طبق برنامه زمان بندی، ای��ن انتخابات نیمه دوم 
اسفندماه امس��ال برگزار می شود. امین زاده تاکید کرد: 
فرآیند اجرایی انتخابات نظام مهندس��ی معدن در حال 
رصد اس��ت و با رفتاره��ای غیرقانونی برخ��ورد خواهد 
ش��د.به نقل از روابط عمومی س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت آذربایجان شرقی، در این جلسه وحید ورشوچی، 
صمد قلمی، مجتبی منافی، س��جاد حیدری و علی معزز 
از بی��ن ۱3 کاندی��د، به عن��وان اعضای هی��ات اجرایی 
انتخابات هفتمین دوره نظام مهندس��ی معدن اس��تان 
آذربایجان ش��رقی انتخاب شدند.هیات اجرایی متشکل 
از افراد منتخب، برخی از مدیران سازمان صنعت، معدن 
وتجارت استان و نماینده وزارت صنعت؛ معدن و تجارت، 
نظارت بر روند اجرای صحیح و قانونی انتخابات را برعهده 

خواهند داشت.

تصمیم گیری درباره معدن 
کردآباد تفت به شورای 
معادن یزد واگذار شد

گف��ت:  تف��ت  فرمان��دار 
درحال حاض��ر فعالی��ت معدن 
سنگ تراورتن روستای کردآباد 
این شهرستان متوقف و موضوع 
به س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت اس��تان یزد برای طرح 

در ش��ورای معادن ارجاع شد. علیرضا نوکار در گفت وگو 
با ایرنا افزود: حدود ۱۶ معدن در روس��تای کردآباد فعال 
است و یکی از این معادن که پروانه اکتشاف آن مربوط به 
س��ال ۹۰ و مجوز بهره برداری آن برای سال ۹۵ است روز 
گذش��ته به دنبال آغاز فعالیت معدن موجب تنش میان 
روس��تاییان و تع��دادی از کارگران معدن ش��د. فرماندار 
تفت با بیان اینکه این معدن س��ال های گذش��ته همواره 
محل بحث و اختلاف نظر بود، اضافه کرد: اهالی معتقدند 
معدن در نزدیکی روس��تای آنهاس��ت و س��بب تخریب 
مراتع می ش��ود. وی ادامه داد: چالش و خلای قانونی که 
در ای��ن زمینه وجود دارد برای اعطای مجوز بهره برداری 
یا اکتش��اف معادن از دستگاه های دیگر استعلام می شود 
ول��ی نظر فرمانداری و مدیریت اجرایی شهرس��تان اخذ 
نمی شود.نوکار با اشاره به برگزاری چندین جلسه با مردم 
روستای کردآباد در محل روستا و فرمانداری تفت، گفت: 
همواره سعی کرده ایم به روستاییان بگوییم که بهره بردار 
مج��وز قانونی لازم را دارد و از آن ط��رف به دنبال احقاق 
حقوق مردم هستیم که بهره بردار راضی به ارائه خدماتی 
به روستا شده است. وی در ادامه به درگیری های در معدن 
کردآباد پرداخت و افزود: بهره بردار دیروز تعدادی کارگر 
به هم��راه خانواده را از معدن دیگری ب��ه کردآباد انتقال 
می دهد که با ممانعت اهالی مواجه می شود. فرماندار تفت 
اضافه ک��رد: در پی درگیری بین اهالی و کارگران معدن، 
نیروی انتظامی به موضوع ورود کرد و مسئله فعلا خاتمه 
یافت.نوکار تصریح ک��رد: نیروی  انتظامی به هیچ عنوان 
درگیری نداش��ته و صرفا درگی��ری بین اهالی و کارگران 
معدن بود. وی با اش��اره به اینکه انتظار روستاییان به حق 
اس��ت، گفت: بلافاصله شورای تأمین شهرستان تشکیل 
جلس��ه داد و توقف فعالیت معدن مصوب و موضوع برای 
تصمیم گیری به شورای معادن استان ارجاع شد. فرماندار 
تف��ت تأکید ک��رد: احقاق حقوق مردم اولویت ماس��ت و 

امیدواریم این موضوع حفظ شود.
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رفع تردد قوانین در بازار فولاد
فعالان صنعت فولاد از نمایندگان مجلس خواستار شدند

مرضیه احقاقی
خبرنگار

در ایران دهم آذر به عنوان روز مجلس شللورای اسللامی نام گذاری شده است. به همین 
بهانه به بررسللی تاثیر عملکرد این نهاد قانون گللذار بر اقتصاد بخش صنایع معدنی با تکیه 
بر صنعت فولاد پرداخته ایم، چراکه نمایندگان شللورای اسامی طی ماه های اخیر بر بحث 
تنظیللم بازار فولاد تکیه کرده اند. تا جایی کلله صحبت از قیمت فولاد به یکی از موضوعات 

ثابت جلسات تخصصی و حتی عمومی این نهاد تبدیل شده است. 
در همین حال، نمایندگان مجلس شللورای اسللامی در تاشند قوانینی را برای صنعت 
فولاد وضع کنند تا بدین ترتیب شاهد تولید و توسعه  پایدار در این زنجیره باشیم. هرچند 
انتقادات بسیاری به این روند مطرح است. درواقع فعالان صنعت فولاد اعتقاد دارند یکی از 

چالش های اساسی این حوزه، همین تعدد قوانین و مصوبات و بخشنامه هاست.
 به ویللژه کلله اغلب این مصوبات بللدون نظر فعالان صنعتی تصویب می شللوند و به دلیل 
نداشللتن کارآیللی لازم اجرایی نمی شللوند یللا به انواع رانللت منجر می شللوند. بنابراین از 

بهارستان نشینان انتظار دارند در گام نخست از تصویب قوانین جدید پرهیز کنند. 
در ادامه تاش برای بهبود موضوعات کان اقتصادی را در دسللتور کار خود قرار دهند. 
چنانچلله اصرار به انجللام کاری برای بهبود عملکللرد این زنجیره دارند نیللز بهبود فضای 

کسب وکار و توسعه صادرات را مورد توجه قرار دهند. 

اقتصاد ایران این روزها دسللتخوش تضاد منافع سللنگینی 
شللده  اسللت؛ پدیده ای که رفته رفته خود را در طرح »توسعه 
و تولید پایدار زنجیره ارزش فولاد« نشللان می دهد. این طرح 
مانند گذشته کلیدواژه حل مشکات را »نظارت« می داند و از 

مکانیسم حاکم بر اقتصاد و چرخه های اقتصادی غافل است.
طرحی که در آن مانند مدل های شکست خورده کشورهای 
دارای اقتصاد بسللته و دولتی، قرار اسللت کلیت یک زنجیره 

میلیارددلاری و عظیم کنترل شود.
کمیسللیون صنایع و معادن مجلس شورای اسامی چندی 
اسللت که با هدف رفع مشللکات بازار فولاد طرحی ۵ ماده ای 
را باعنوان »طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد« تدوین 
و آماده ارائه به صحن کرده اسللت. برای درک بهتر موضوع به 
برخی از جزئیات این طرح می پردازیم. طرح توسللعه و تولید 
پایللدار زنجیره فللولاد با رویکرد اصاح سیاسللت های تنظیم 
بازار ارائه شللده و براسللاس ماده یللک آن تمامی محصولات 
زنجیللره فولاد با رعایللت مفاد بند ج مللاده ۳۶ قانون احکام 
دائمی کشللور، برای فروش داخلی ملزم به عرضه و فروش در 
بورس هستند. معامله محصولات فوق، خارج از بورس ممنوع 
و در حکم خارج از شللبکه اسللت. براسللاس ماده ۲ صادرات 
تمامی محصولات حلقه های مختلف زنجیره ارزش فولاد پس 
از عرضه هفتگی ازسللوی تولیدکننللدگان در بورس کالا و به 
 میللزان مازاد عرضه ثبت شللده در بورس کالا مجاز دانسللته 

شده است.
در مللاده ۳ نیللز تمامللی فعالان زنجیللره تامیللن و توزیع 
فولاد، شللامل مللواد اولیه معدنی )سللنگ آهن، کنسللانتره، 
گندللله و آهن اسللفنجی(، محصللولات میانی فللولاد )بیلت، 
بلللوم و اسلللب(، محصللولات نهایی شللامل مقاطللع طویل 
)ماننللد میلگللرد، تیرآهن و نظایر آن( و مقاطللع تخت )انواع 
ورق فللولادی اعللم از ورق گرم، ورق سللرد و پوشللش دار( و 
محصولات ثانویه حاصل از ورق شللامل انللواع لوله و پروفیل 
موظف شللده اند اطاعات تولید، فللروش، واردات، صادرات و 
مصرف این کالاها را در سللامانه جامع تجللارت ثبت کرده و 
 اسللناد خرید خود را نیز پس از بررسللی مطابقت، تایید یا رد 

کنند.
مللاده ۴ این طرح نیز متذکر شللده آیین ناملله اجرایی این 
قانللون ظرف مدت یللک ماه پس از لازم الاجرا شللدن قانون، 
ازسللوی وزارت صنعللت، معدن و تجارت تهیلله و به تصویب 
هیات وزیران می رسللد. متخلف از اجرای این ماده به انفصال 
از خدمت محکوم خواهد شد. وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نیز مکلف شللده گزارش جامع بررسللی و رصد زنجیره ارزش 
فولاد را به صورت ماهانه به کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شللورای اسامی ارسال کند. مواد این طرح همراه با ۷ تبصره 
نهایی شللده، این در حالی است که مجلس شورای اسامی با 
این طرح، قصد ورود به نظارت و کنترل بازار عریض و طویل 

معدن را دارد.
معللدن و صنایع معدنی بللا زنجیره ارزشللی طویل و البته 
متنللوع، دربرگیرنده اقتصادی بزرگ اسللت. ایللن اقتصاد که 
دامنه وسللیعی از تولیدکنندگان مواد اولیلله، تولیدکنندگان 
مصنوعللات فلزی و واردکنندگان، صادرکنندگان و تجار را در 

بر می گیرد، دارای ابعاد پیدا و پنهان بسیاری است.
این نکته که مجلس شللورای اسللامی چگونلله می خواهد 
این اقتصاد عریض و طویل که درون آن بازاری بسللیار بزرگ 
وجود دارد را کنترل کند و فسادی در آن ایجاد نشود، بسیار 

نگران کننده است.
در بنللد بند این طللرح مللواردی وجود دارد کلله فقط در 

بسته ترین اقتصادها می توان آنها را یافت که عبارتند از:
- ایجاد یک کمیته تصمیم گیر برای کلیت یک بازار
- دیدن بازار به منظر یک کلیت قابل کنترل و جزئی

- درک نکردن بازارهای صادراتی در طول زنجیره ارزش
- دقللت نکللردن به ایللن نکته کلله طرح حاضللر افق دید 

سرمایه گذاری را در طول زنجیره ارزش کاهش می دهد.
به عللاوه اینکه از همان ابتدای طرح زنجیره فولاد، شللاهد 
ردیف شدن بسیار ساده کلمات بوده و در ورای این کلمات رد 
پای تاثیرگذاری مفاد مطرح بر سرمایه گذاری و جذب سرمایه 

دیده می شود.
این به آن معنی اسللت که در آینده هر سللرمایه گذاری در 
این زنجیره بزرگ، بازار سللترگ و استراتژیک نیازمند کارکرد 
برمبنللای این طرح اسللت که هر لحظه می توانللد تغییر یابد. 
این امر موجب کوتاه مدت شدن رویکرد سرمایه گذاری در کل 

زنجیره خواهد شد.
نکتلله قابل تامل دیگر در این طرح آن اسللت که به نهادها 
و انجمن های فعال و مأخذ خصوصی بهایی داده نشده است!

در نتیجلله می توان گفت این طللرح در دفاتر اداری، بدون 
بررسللی کارشناسللی و نظرسللنجی از فعللالان واقعی بخش 
خصوصی تهیه شده و رویکردی غیرواقع بینانه به اقتصاد، بازار 
و شرایط اقتصادی دارد؛ بنابراین در صورت اجرا هیچ تضمینی 
بر ادامه دار بودن آن وجود نخواهد داشت و احتمال تغییر آن 
نیز بالاست. با این همه اجرای طرح می تواند در کوتاه مدت اثر 

منفی بر سرمایه گذاری در کل زنجیره فولاد بگذارد.

یادداشت

نظارت بر قوانین را جدی بگیرید 

فولاد بی توجه به دستورات 

سللندیکای  دبیللر  فتح اله کرمانشللاهی،  کیومللرث 
تولیدکننللدگان لوللله و پروفیل فللولادی در گفت وگو با  
»روزگار معدن«  و در پاسللخ به سوالی مبنی بر انتظارات 
فعالان بخش فولاد از نمایندگان مجلس شورای اسامی 
بللا هدف رفللع چالش های این حوزه و حرکت این صنایع 
به سمت توسللعه اقتصادی گفت: در حوزه های گوناگون 
و به ویللژه فللولاد به اندازه کافللی دسللتورالعمل و قانون 
داریللم؛ بنابراین از نمایندگان مجلس شللورای اسللامی 
انتظللار مللی رود بلله جای وضللع دسللتورالعمل و قانون 
جدیللد به موضوع همپوشللانی قوانین جدید ورود کنند. 
تا بدین ترتیب با رفع این گونه مغایرت ها، زمینه تسللهیل 

امور فراهم شود. 
کرمانشللاهی افزود: در همین حال باید تاکید کرد که 
با وجود گسللتره طولانی قوانین و بخشنامه ها، بسیاری از 
این ضوابط و قوانین به درستی اجرایی نمی شود. درنتیجه 
ورود به بحث نظارت بر قوانین به مراتب مهم تر از تصویب 

طرح های جدید است. 
علت اصلی نابسامانی ها  �

دبیر سللندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی 
با اشللاره به التهابات و نابسللامانی های کنونی در زنجیره 
فولاد، کشف علت اصلی این چالش ها را ضروری دانست 
و افزود: چرا سیسللتم دلالی در حوزه توزیع شمش فولاد 
یا ورق فولادی در حال توسعه است؟ بدون تردید کشف 
دلایللل اصلللی این موضللوع در رفع آن ضللروری به نظر 

می رسد. 
اصولا اگر شللفافیت در اقتصاد فراگیر شللده و چنانچه 
جلللوی رانللت، رانتخواری و واسللطه گری گرفته شللود، 

بسللیاری از چالش هللای کنونللی در این حوزه 
برطرف می شللوند. در ادامه مصرف کنندگان نیز 
بیللش از این متضرر نمی شللوند؛ بنابراین باید با 
حذف واسللطه ها مانع نابسامانی در این زنجیره 

شد. 
ایللن فعللال صنعت فولاد افزود: بلله اعتقاد ما 

بسللیاری از چالش هللای کنونللی در این حوزه در سللایه 
نبود نظارت ایجاد می شود. این درحالی است که یکی از 
وظایف اصلی مجلس شللورای اسامی نیز نظارت است؛ 
بنابرایللن کلیللد رفع ایللن چالش در اختیللار نمایندگان 

بهارستان نشین است. 
کرمانشللاهی در اداملله تاکیدکرد: بسللیاری از صنایع 
مادر نیز با تکیه بر منابع مالی کشللور، پروژه های تولیدی 
متعددی را احللداث کرده اند. بنابراین انتظار می رود این 
پروژه ها، مواد اولیه مورد نیاز صنایع پایین دسللتی را هم 
تامیللن کنند. توجه به این نکته ضروری به نظر می رسللد 
که صنایع پایین دسللتی مطابق فرمایشللات رهبر معظم 
انقاب، عامل اصلی رشد تولید، ایجاد ارزش افزوده هرچه 

بیشتر و موقعیت های شغلی متعدد هستند. 
در همیللن حللال بایللد تاکید کللرد که ایللن صنایع از 
قابلیت ارزآوری قابل توجهی برخوردار هسللتند. بنابراین 
تامیللن مللواد اولیه مورد نیللاز این صنایع پایین دسللتی 
ازسللوی واحدهای یادشللده ضللروری به نظر می رسللد. 
گفتنی اسللت اجرایی شللدن هدف یادشللده بلله منزله 
جلوگیری از خام فروشی است. بدون تردید اجرایی شدن 
اقدامات یادشللده به منزله بهره مند شللدن هرچه بیشتر 

مصرف کننده نهایی خواهد بود. 

تعدد قوانین مشکل زاست  �
دبیر سللندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل 
فولادی در پاسللخ به سللوالی مبنی بللر ارزیابی 
طرح مجلس برای توسللعه و تولید پایدار فولاد با 
رویکرد اصاح سیاسللت های تنظیم بازار، گفت: 
ما به اندازه کافی شللیوه نامه و دسللتورالعمل در 
حللوزه فولاد داریم؛ بنابرایللن از نمایندگان مجلس انتظار 
می رود به جای طرح دستورالعمل جدید، به دنبال نظارت 
و حللذف قوانین اشللتباه و متغایر باشللند. وی در ادامه با 
اشاره به شللیوه نامه سللاماندهی عرضه و تقاضای زنجیره 
فولاد اباغی از سللوی معاون اقتصللادی رئیس جمهوری 
برای تنظیم بازار فولاد گفت: در حال حاضر این شیوه نامه 
از سللوی انجمن هللای بخش خصوصللی و فعالان صنعت 
فولاد مورد نقد و بررسی قرار دارد.  بنابراین انتظار می رود 
نظرات کارآفرینان و اهالی کسب وکار زنجیره فولاد ازسوی 
کمیسللیون های مرتبط مجلس شللورای اسامی همچون 
کمیسللیون صنایع و معادن یا کمیسللیون اقتصادی مورد 
توجه قرار گیرد.  بخشی از مواد مطرح شده در این شیوه نامه 
قابل قبول هسللتند و امکان حل وفصل چالش های موجود 
در زنجیره فولاد را دارد؛ هرچند انتقاداتی به آن وارد است. 
بنابراین نمایندگان مجلس می توانند شیوه نامه موردبحث 
را تکمیللل و تبدیل به قانون کننللد. نه اینکه مجددا قانون 
جدیدی برای این حوزه تصویب و با همپوشللانی مقررات 
و مصوبات، چالشللی جدید در مسللیر فعالیت این صنعت 
ایجاد شود. درواقع این شیوه نامه می تواند در میان فعالان 
این زنجیره مقبولیت پیدا کند، منوط به آنکه در تکمیل و 
اصاح آن از نظرات بخش خصوصی، انجمن ها و تشکل ها 

کمک گرفته شود. بدون تردید این موضوع عمومیت دارد 
و تنها به این شللیوه نامه نیز محدود نمی شللود. درحقیقت 
نماینللدگان مجلس ایللن طرح را چکللش کاری و نظرات 
فعالان صنایع پایین دسللتی را اعمللال کند. در آن صورت 
به یک نظریه واحد در زنجیره فولاد دسللت پیدا می کنیم. 
به همین ترتیب، امکان تسللری این تفکر به سایر حوزه ها 

نیز وجود دارد. 
تصمیمات جزیره ای  �

کرمانشاهی افزود: جزیره ای عمل کردن، عامل بسیاری 
از مشللکات در صنایع مختلف اسللت. بدین معنی که هر 
مسئولی بنا به سلیقه خود دستورالعملی تازه صادر کند. 

توجلله به ایللن نکته ضروری به نظر می رسللد که دوری 
جستن از تصمیمات بخشی نقش بسزایی در رفع چالش ها 
دارد. بدین معنی که یک شللیوه نامه متحد داشللته باشیم 
کلله منافع کل زنجیره اعم از تولیدکنندگان در حلقه های 
مختلف، مصرف کننده و سللایر ذی نفعان را در نظر بگیرد. 
امللا صدور طللرح و ضابطه های جدید و تاش برای قانونی 
کردن آنها به منزله پیچیده کردن هرچه بیشتر امور است.  
این فعال صنعت فولاد در پایان تاکید کرد: در همین حال 
پیشللنهاد می شود با اقدامات مناسللب از توسعه صادرات 
محصولات نهایی فولادی پشللتیبانی و حمایت شود.  این 
اقدام با کاهش صادرات در حلقه های بالادسللتی و حرکت 
به سللمت صادرات محصولاتی که ارزش افزوده بیشللتری 
دارند، محقق می شللود. هرچه به سمت حلقه های انتهای 
زنجیللره پیش برویم، صادرات بیشللتر اهمیللت می یابد؛ 
بنابرایللن حمایت از تامین مواد اولیه صنایع پایین دسللتی 

در داخل کشور ضروری به نظر می رسد. 

محمللد اعتباری، فعال صنعت فللولاد در گفت وگو با 
»روزگار معللدن«  و دربللاره تاثیر تصمیمات نمایندگان 
مجلس شورای اسللامی بر زنجیره فولاد گفت: نگاهی 
به وضعیت زنجیره فولاد طی سال های گذشته حکایت 
از آن دارد کلله بللازار فولاد بی توجه به دسللتورالعمل ها 

مسیر خود را می پیماید. 
در شللهریور سللال جاری، میلگرد بللا قیمت ۹۵۰۰ 
تومللان به ازای هر کیلوگرم فروخته می شللد. چطور در 
یللک بازه زمانللی ۲ ماهه قیمت این محصول ۳۰ درصد 
افزایللش یافته اسللت؟ یا طی ۲ هفتلله اخیر این حباب 
۳۰ درصللدی ترکیللده و قیمت ها رونللد نزولی به خود 
گرفته اند؟ آیا تصمیمات سیاسللت گذاران و نمایندگان 
مجلس زمینه سللاز این رشد قیمت  و سپس کاهش آن 

بوده است؟ بدون تردید خیر! 
عرضه و تقاضا تصمیم گیر نهایی است  �

اعتباری در ادامه تاکید کرد: بنابراین سیاست گذاران 
کان کشللور و نمایندگان بهارستان نشین باید بپذیرند 
میللزان عرضه و تقاضا شللرایط بازار فولاد را مشللخص 
می کند. هرچند در این میان نظارت بر توزیع مسللتمر 
محصللول نیز ضروری اسللت، چراکه گویللی نظام های 
مختلللف تولید، توزیع و سللایر فعالیت های اقتصادی را 

در ایران نمی توان به حال خود رها کرد. 
بنابرایللن از نماینللدگان مجلللس انتظللار می رود در 
مسللائل پایلله ای حضور داشللته باشللند و زمینه بهبود 
شللرایط کسللب وکار را فراهم کنند اما بللازار را به حال 

خود بگذارند. 
این فعال بازار فولاد افزود: در حال حاضر، بازار فولاد 
و خرید و فروش داخلی در این زنجیره تحت تاثیر فصل 
سللرما و شللروع بارندگی ها قرار گرفته است. در همین 
حللال، محدودیت های مبارزه بللا ویروس کووید ۱۹ در 
بسللیاری از شهرها شدت گرفته اسللت؛ بنابراین تداوم 

روند نزولی قیمت دور از ذهن نیست.
وی در اداملله و در تشللریح شللرایط خریللد و فروش 
در بللازار فللولاد گفللت: در حال حاضر، شللمش فولاد 
واحدهای تولیدی با قیمت پایه ۸۹۰۰ تومان در بورس 
کالا عرضه می شللود؛ یعنی قیمت فروش آن با احتساب 
۹درصد مالیات ارزش افزوده ۹۷۰۰تومان خواهد بود. اما 
چنانچه قرار بود قیمت شمش فولاد براساس شیوه نامه 

سللاماندهی عرضلله و تقاضللای زنجیره فولاد 
محاسللبه شللود، نرخ فروش آن ۱۰۴۰ تومان 
برآورد می شللد؛ بنابراین شرکت بورس کالای 
ایللران به این موضوع ورود کرد و قیمت پایه را 
بلله ۸۹۰۰ تومان کاهللش داد. اما اکنون هیچ 
خریللدار واقعی بللرای این محصللولات وجود 

ندارد. 
درواقللع خریدهایللی که انجام می شللود تنها با هدف 
تثبیللت صللادرات اسللت تللا بدین ترتیللب واحدهای 
فولادسللاز بتواننللد مجوز صادرات را پللس از عرضه در 
بورس کسللب کننللد. این فعال بازار فللولاد تاکیدکرد: 
هفته جاری ۲۰۹هزار تن شمش فولادی در بورس کالا 
 عرضلله شللد اما از این میزان فقللط ۱۹۵۰۰ تن معامله

انجام شد. 
اعتباری گفت: با این قیمت شمش، تولید محصولات 
پایین دسللتی صرفه اقتصادی ندارد. تولیدکننده ای که 
شللمش را با قیمت ۹۷۰۰ تومان بلله ازای هر کیلوگرم 
خریللداری می کنللد، بایللد ۳۰۰ تومللان هزینه حمل 
بپردازد، ۵۰۰ تومان نیز هزینه تبدیل شمش به میلگرد 
اسللت؛ یعنی هزینه تمام شللده میلگرد ۱۰۵۰۰ تومان 

برآورد می شود.
 ایللن درحالی اسللت کلله قیمت میلگللرد موجود در 
انبارها ۱۰۲۰۰تومان اسللت؛ یعنللی تولید و فروش در 
چنین شللرایطی صرفه اقتصادی ندارد؛ بنابراین فروش 
از بورس کالا تنها با هدف کسب مجوز صادراتی است. بر 
همین اسللاس نیز انتظار می رود عرضه میلگرد با قیمت 
تمام شده ۱۰۵۰۰تومان و تیرآهن با نرخ ۱۱۲۰۰تومان 
در عرضه روز چهارشنبه نیز سرنوشتی جدای از شمش 

نداشته باشد و معامله چندانی روی آن انجام  نشود. 
در اداملله میلگرد نیللز همین روند را طی می کند و با 
قیمللت ۴۲۰ دلار در بللازار جهانی به فروش می رسللد. 
توجلله به ایللن نکته ضللروری به نظر می رسللد قیمت 
میلگرد ایران در بازارهای صادراتی به مراتب پایین تر از 

محصولات مشابه سایر کشورهاست. 
حللال تولید و صادرات میلگرد با احتسللاب نرخ دلار 
نیمایللی برابللر ۲۵۵۰۰ تومان، شللاید به صرفه باشللد، 
چراکلله قیمت فللروش صادراتی آن در چنین شللرایط 
قیمتی، ۱۰۷۰۰ تومان خواهد بود. درنتیجه باید اذعان 

کرد بازار فللولاد جزئیاتی دارد که در تخصص 
نمایندگان مجلس شورای اسامی نیست.

نظاره گ�ر روند نزول�ی قیمت ها  �
باشید 

ایللن فعال بازار فولاد افزود: این اهمیت دارد 
که نمایندگان بهارستان نشللین برای بررسللی 
موضوعللات فولادی اطاعات خود را از بخش خصوصی 
دریافت کنند یا بخش دولتی یا از بازار. درواقع هرکدام 
از بخش های یادشللده منطبق با فعالیت خود، بخشی از 
حقیقللت این زنجیللره را بیان می کنند. به اعتقاد ما اگر 
سیاست گذاران تنها نظاره گر شرایط باشند، شاهد افت 

قیمت ها در رینگ معامات بورس کالا هستیم. 
وی در اداملله بللا اشللاره به یکللی از مللواد موردنظر 
نمایندگان مجلس در طرح توسعه و تولید پایدار فولاد 
با رویکرد اصاح سیاست های تنظیم بازار مبنی بر اینکه 
هرگونه فروش محصولات زنجیره فولاد خارج از بورس 
کالا، ممنوع اسللت، گفت: اجرایی شللدن این ماده بدان 
معناست که دیگر هیچ واحد تولیدی نمی تواند خودش 
محصولات تولیدی اش را مسللتقیم به فروش برسللاند. 
بللدون تردید این اقدام زمینه شللفافیت در معامات را 
فراهم می کند اما عرضه در بورس باید مشللخص کننده 

قیمت ها باشد، نه قیمت دستوری. 
ایللن فعال صنعللت فولاد تاکید کرد: بلله اعتقاد من، 
فعا زمان مناسللبی برای ورود نماینللدگان مجلس به 
این بازار و تاش برای تنظیم آن نیسللت. بازار در حال 
حاضر در سراشللیبی اسللت و قیمت ها در مسیر نزولی 

قرار گرفته اند. 
حذف رانت اولویت دارد  �

اعتبللاری در اداملله و در پاسللخ به سللوالی مبنی بر 
چگونگللی اتخللاذ راه حلی درسللت برای ایللن زنجیره 
کلله همه فعالان ایللن بازار راضی باشللند، گفت: بدون 
تردیللد هر تصمیمی که برای این زنجیره گرفته شللود، 
بللا اعتراض و نارضایتللی برخی از فعللالان این زنجیره 
همراه خواهد بود. اما آنچه واضح اسللت باید به گونه ای 
 تصمیم گرفته شود که زمینه رانت را از این بازار حذف 
کننللد. وی تاکید کرد: با توجه به تمام موارد یادشللده 
از نمایندگان مجلس شللورای اسللامی انتظار می رود 
به گونلله ای تصمیم بگیرند که زمینلله تقویت صادرات 

در این زنجیره فراهم شللود. بللدون تردید حذف موانع 
صادراتی تنها راه توسللعه زنجیللره فولاد و امکانی برای 
تولیللد پایللدار در ایللن زنجیره اسللت.  با وجللود تمام 
مزیت هایی که صادرات برای اقتصاد کشور به دنبال دارد 
اما متاسفانه در ماه های گذشته و به دنبال سنگ اندازی 
ازسللوی متولیان امر در این مسللیر، صللادرات فولاد و 
محصولات فولادی کاهشللی بوده اسللت. توجه به این 
نکتلله ضروری به نظر می رسللد که در حللال حاضر بازار 
داخلی اشباع است. انبار کارخانه های تولید محصولات 
فللولادی مملللو از کالاسللت. ایللن رونللد تللا انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ هم ادامه دارد، چراکه این بازار 
با رکود شللدیدی روبه رو شده اسللت؛ بنابراین صادرات 
تنها راه نجات این صنعت است و باید برای حضور هرچه 

قوی تر در بازارهای جهانی تاش کرد. 
وی افللزود: در همین حال بللرای تنظیم بازار داخلی 
نیللز می تللوان از واحدهللای تولیدکننللده داخلی )چه 
شمش و چه محصول نهایی( تعهد بگیریم که در مقابل 
هرگونلله رشللد قیمت و ایجاد تاطم در بازار پاسللخگو 
باشللند؛ یعنی از این واحدها خواسته شود میزان عرضه 
خللود را در رینللگ معامات بللورس کالا افزایش دهند 
تللا بدین ترتیب رقابت برای خریللد محصولات افزایش 
نیابد و با رشد کاذب قیمت ها روبه رو نباشیم. در همین 
حال تاکید شللود اگر این تعهدات اجرایی نشللد، جلوی 
صادرات گرفته شود.  بدین ترتیب دیگر نیازی نیست از 
وقت مجلس شللورای اسامی برای رفع چالش های این 

بخش استفاده شود. 

متاسفانه یا خوشبختانه این روزها تمامی مسئولان 
کشوری اصرار به تاش برای رفع چالش های زنجیره 
فولاد دارند. بر همین اسللاس نیز شللاهد طرح انواع 
مصوبات بللرای حلقه های گوناگون تولید هسللتیم. 
طرح هایللی که بدون نظر کارشناسللان و فعالان این 
صنایع تدوین می شللوند و اجرایی شللدن آنها نتایج 
مطلوبللی را به دنبللال نخواهللد داشللت؛ بنابراین از 
متولیان امر انتظار می رود برای بهبود شرایط موجود 

بکوشند. 

سخن پایانی 

پیمان مولوی 
  رئیس کمیسیون
اقتصاد خانه معدن ایران

بهخصوصیهابهانمیدهند
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گام هایی برای بازگرداندن بورس به مدار رشد

مشکلات محدودیت ها برای سهامداران

گروه معدن

ریزش شاخص بورس که از مردادماه آغاز شد، باعث اتخاذ 
تصمیماتی با هدف کاهش هیجان فروش سهام و ساماندهی 
بازار ش��د که تاثیر مثبت برخی از این اقدامات را می توان در 
بهبود روند معاملات بورس و بازگش��ت بازار سرمایه به مدار 

رشد مشاهده کرد.
ب��ه گزارش ایرنا، بورس از س��ال گذش��ته مس��یر خود را 
از دیگ��ر بازارهای موازی در کش��ور جدا کرده و رش��د قابل 
توجهی را تجربه کرد، در س��ال 99 و در نخس��تین ماه های 
امس��ال نیز گوی سبقت را به لحاظ بازدهی از سایر بازارهای 
س��رمایه گذاری ربود و توانست روزهای غافلگیرکننده ای را 

برای سهامداران از خود به یادگار بگذارد.
ش��اخص بورس در مرداد ماه ب��ا ورود به کانال دو میلیون 
واحد به رکورد تاریخی دس��ت پیدا ک��رد، اما یکباره از نیمه 
م��رداد ماه روند معاملات بورس تغییر کرد و در فاز اصلاحی 

شدید قرار گرفت.
تداوم اصلاح و روند نزولی ش��اخص بورس چنان ترس��ی 
را در ب��ازار حاکم کرد که س��ازمان بورس ب��رای آرام کردن 
جو ملتهب ب��ازار و کاهش رفتارهای عجولانه س��هامداران 
اقدام های��ی را در دس��تور کار قرار داد تا ش��اید بتواند از این 
طریق مانع از هیجان و اصلاح شتابان قیمت ها در بازار شود.

افزای�ش س�قف س�رمایه گذاری در س�هام  �
صندوق های با درآمد ثابت

 س��ازمان بورس در ابتدا و در ادامه روند نزولی بازار جهت 
بهب��ود وضعی��ت معاملات ب��ورس اقدام به افزایش س��قف 

سرمایه گذاری در سهام صندوق های با درآمد ثابت کرد.
در ابت��دای س��ال 99 و در فروردین ماه امس��ال، این حد 
نصاب 10 درصد تعیین شد، اما در مرداد ماه امسال نیز طبق 
اعلام سازمان بورس و اوراق بهادار حدنصاب سرمایه گذاری 
در سهام این صندوق ها به 5 درصد کاهش یافت اما در اواخر 
مرداد ماه در جلسه ای که هیات مدیره سازمان بورس و اوراق 
بهادار به منظور حمایت از بازار س��رمایه برگزار کرد، افزایش 
سقف سرمایه گذاری در سهام صندوق های بادرآمد ثابت را 

به 15 درصد افزایش داد.
در ابتدای آبان ماه هیات مدیره س��ازمان بورس در زمینه 
افزایش ظرفی��ت تقاضای بازار مصوب��ه ای را نهایی کرد که 
براساس آن سقف مجاز خرید صندوق های سرمایه گذاری با 

درآمد ثابت از 15 به 20 درصد افزایش یافت.
همچنین طبق این مصوبه درصد اعتبار مجاز مش��تریان 
کارگزاری با 50 درص��د افزایش از 20 به 30 درصد افزایش 

یافت.
دو نیمه شدن معاملات بورس �

ب��ورس تهران در ماه های نخس��ت س��ال سیس��تم داد و 
س��تدها به دلیل قرار گرفتن در مدار صعودی، افزایش تعداد 
معامله گران و افزایش چشمگیر ارزش معاملات با مشکلاتی 
هم��راه ش��د که به دنبال آن ش��اهد کند ش��دن سیس��تم 
کارگزاری ها، قطعی هس��ته معاملات سهام و تاخیر در ثبت 
س��فارش خرید و فروش بازار بودیم که این موضوع اعتراض 

و نگرانی بسیاری از سهامداران را با خود به همراه داشت.
چنین وضعیت��ی در بازار و اعتراض س��هامداران به روند 
معام��لات باعث ش��د تا زمانبندی جلس��ه معاملاتی بورس 
ته��ران به منظور بهب��ود کارکرد س��امانه معاملاتی و روند 
معام��لات این بازار از 27 مرداد ماه ب��ه صورت موقت تغییر 
کند. طبق اطلاعیه  منتش��ر شده برای تغییر زمان معاملات 
از س��وی شرکت بورس تهران اعلام شد: در جلسه معاملاتی 
اول زمان پیش گشایش از ساعت8:30 دقیقه تا 8:45دقیقه 
و زمان انجام معاملات از ساعت 8:45دقیقه تا 11:45 دقیقه 
اس��ت که در این جلس��ه معاملاتی کلیه صنای��ع، به غیر از 
صنعت فلزات اساس��ی، صنعت ش��رکت های چند رشته ای 
صنعتی و صنعت فرآورده های نفتی، کک و سوخت هسته ای 
به همراه مش��تقات مربوطه اعم از اختی��ار معامله و اختیار 
فروش تبعی قابل معامله بود. در جلسه معاملاتی دوم، زمان 
پیش گش��ایش از س��اعت 12 تا 12:15 دقیقه و زمان انجام 
معاملات از س��اعت 12:15 دقیقه ت��ا 15:15دقیقه بود که 
در این جلس��ه صنایع بزرگ بورس��ی مانند فلزات اساسی، 

شرکت های چند رشته ای صنعتی و فرآورده های نفتی، کک 
و س��وخت هسته ای به همراه مشتقات مربوطه اعم از اختیار 
معامله و اختیار فروش تبعی معامله می ش��دند. از چند روز 
بعد و با بهبود وضعیت سیستم های معاملاتی زمان معاملات 
بازار به روال قبل بازگش��ت و براس��اس مصوبه ای اعلام شد: 
کلیه معاملات در بازار س��هام در یک جلسه معاملاتی انجام 
خواهد ش��د و بر این اس��اس، 8:30تا 9 زمان پیش گشایش 
 و از س��اعت 9 ت��ا 12:30 زم��ان معاملات نماد ش��رکت ها 

خواهد بود.
وعده حمایت حقوقی ها از بازار �

در زم��ان ریزش ش��اخص بورس، حمای��ت حقوقی ها از 
بورس تنها امید باقی مانده برای س��هامدارانی بود که هر روز 
از ترس صف های طولانی فروش س��هام و کاهش س��رمایه 
خود دس��ت به تصمیم گیری های هیجانی در بازار می زدند 
ک��ه با اعلام رئیس س��ازمان بورس از جلس��ه با حقوقی ها تا 
ح��دودی این امید را ایجاد کرد که اتفاق بهتری را در بازار از 
سوی حقوقی ها شاهد خواهیم بود.   حقوقی ها از همان ابتدا 
رفتارهای ضد و نقیضی را از خود نشان دادند، در برخی روزها 
خرید س��هام و جمع آوری صف های فروش توسط تعدادی 
از حقوقی ها کاملا محس��وس ب��ود و در بعض��ی روزها آنها 
تنها نظاره گر صف های فروش بودند، اما این اقدام از س��وی 
حقوقی ها به صورت نیمه کاره رها شد و برخلاف تلاش های 
ص��ورت گرفته برای بهبود وضعیت بازار، نتوانس��ت چندان 

تاثیر مثبتی را در بازار با خود به همراه داشته باشد.
بازارگردانی توسط شرکت های سبدگردان �

یک��ی از راهکاره��ای بهبود ب��ازار، بازارگردانی توس��ط 
شرکت های س��بدگردان برای کاهش نوسان بورس بود که 
این موضوع بارها مورد پیش��نهاد فعالان بازار قرار گرفت، در 
نهایت 13 شهریور ماه طی جلسه ای با حضور رئیس سازمان 
بورس و نهادهای حقوقی تصمیم های مهمی در زمینه بهبود 
وضعیت بازار اتخاذ و مقرر ش��د فرآین��د جدید بازارگردانی 
 ب��ا ه��دف افزای��ش رونق ب��ازار و تس��هیل نقدش��وندگی

 آغاز ش��ود. با پیگیری های این س��ازمان چندین شرکت به 
دلیل برخورداری از شرکت های بازارگردان مسیر اصلی خود 
را پیدا کردند و توانس��تند زمینه بهبود وضعیت معاملات در 
بازار را فراهم کنند، همچنان پیگیری بازارگردانی شرکت ها، 
جزو اصلی ترین اولویت فعالیت س��ازمان بورس اس��ت که با 
پیگی��ری و اجرای آن می توان نس��بت به آینده بازار امیدوار 

بود.
تامین مالی از صندوق توسعه ملی �

بع��د از اصلاح و افت مکرر ش��اخص ب��ورس وعده انتقال 
نقدینگ��ی از صندوق توس��عه ملی به صن��دوق تثبیت بازار 
س��رمایه داده ش��د که این موضوع زمینه ایجاد خوش بینی 
و افزایش امید برای بازگش��ت دوب��اره روند صعودی به بازار 

را فراهم کرد.
 رئیس س��ازمان بورس بعد از تصمیم اتخاذ شده در جلسه 
ش��ورای عالی بورس اعلام کرد: صندوق توسعه ملی مکلف 
اس��ت یک درصد از منابع س��الانه خود را )از سال 1394 به 

بع��د( به ازای هر س��ال، نزد بانک عام��ل در صندوق تثبیت 
ب��ازار س��رمایه به ص��ورت بلندم��دت )حداقل 20 س��اله( 

سپرده گذاری کند. 
بع��د از اع��لام این خب��ر، در روز 15 مهر م��اه بود که یک 
عضو ش��ورای عالی بورس اعلام کرد: با تایید بانک مرکزی تا 
چند روز آینده یک درصد از صندوق توسعه ملی به صندوق 

تثبیت بازار سرمایه انتقال خواهد یافت. 
این در حالی است که همچنان اجرای این اقدام در هاله ای 
از ابهام قرار دارد و تاکنون تاریخ دقیقی برای نهایی شدن آن 
اعلام نش��ده است اما بیشتر کارشناسان معتقدند که با ورود 
نقدینگ��ی به صندوق تثیت بازار س��رمایه می توان روزهای 

پررونقی را برای بازار متصور شد.
لغ�و ممنوعی�ت س�رمایه گذاری بانک ها در  �

بورس
در جلس��ه ش��هریور ماه ش��ورای عالی بورس، آیین نامه 
پیش��نهادی حفظ ثبات بازار س��رمایه و صیان��ت از حقوق 
سهام داران و سرمایه گذاران مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
منع مش��ارکت بانک ه��ا در رابطه با مفاد م��اده 1۶ و 17 
قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور، 
اس��تثنا شد و بانک ها مجاز به سرمایه گذاری در بازار سرمایه 
خواهند بود. در ابتدا این مصوبه با برخی از حاش��یه ها همراه 
شد و شایعه عدم قابلیت اجرای مصوبه شورای عالی بورس و 
مغایرت این مصوبه با قانون رفع موانع تولید و خروج بانک ها 
از بن��گاه داری را مطرح کردند. به دنبال حاش��یه های ایجاد 
ش��ده بیشتر کارشناسان بازار سرمایه به دفاع از این تصمیم 
اتخاذ شده پرداختند و اعلام کردند: بانک ها با توجه به حجم 
نقدینگ��ی و قدرتی که در اختیار دارن��د می توانند بازیگران 

خوبی در بازار سرمایه باشند.
حمایت از بازار با اوراق اختیار فروش تبعی �

 در کنار اقدام های گسترده و ابزارهای مختلفی که از سوی 
مسوولان بازارسرمایه برای کاهش التهاب در معاملات بازار 
به کار گرفته شد، اوراق اختیار فروش تبعی یکی از ابزارهایی 
بود که برای توسعه  بازار سرمایه در دستور کار قرار گرفت که 
به گفته مدیرعامل بورس ته��ران، بازار اختیار فروش تبعی 
از کم هزینه ترین و سریع ترین فرآیندهای انتشار در مقایسه 
ب��ا س��ایر روش های تامین مالی به ش��مار م��ی رود و بورس 
تهران در نظر دارد با همکاری ناش��ران و س��هامداران عمده 
ش��رکت های پذیرفته شده در بورس و با استفاده از مکانیزم 
اوراق اختیار فروش تبعی، حداقل بازده تضمین ش��ده ای را 

برای سرمایه گذاران فراهم کند.
پیشنهاد فعالان بازار سرمایه برای تغییر دامنه  �

نوسان بورس
به دنبال روند اصلاحی ش��اخص بورس بارها کارشناسان 
درخواس��ت افزایش دامنه نوس��ان ب��ورس را مطرح کرده 
بودن��د و این اقدام را لازمه ایج��اد تعادل در معاملات بورس 

می دانستند. 
فعالان بازار معتقد بودند، چاره ای نیس��ت جز اینکه دامنه 
نوسان به تدریج در برخی از سهام به 10 درصد و در شرایطی 

ه��م تا 20 درص��د افزایش پیدا کند ت��ا از این طریق تحلیل 
جایگزین صف در خرید و فروش بورس شود که در ادامه آن 

شایعاتی در زمینه اجرای این قانون مطرح شد.
 به دنبال چنین ش��ایعاتی در چند روز گذش��ته، محسن 
خدابخش مدیر نظارت بر بورس های س��ازمان بورس اعلام 
کرد: توس��ط سازمان بورس، ش��رکت بورس و نیز فرابورس 

پیشنهادی برای افزایش دامنه نوسان مطرح نشده است.
نوسانگیری روزانه ممنوع شد �

با توجه به نوسان گیری برخی از فعالان بازار و التهاب های 
ایجاد شده در معاملات، شرکت بورس تهران در اطلاعیه ای 
اعلام کرد که از پنجم مهر ماه تا اطلاع ثانوی، زمان س��پرده 
ش��دن س��هام از t+0 به t+1 تغییر می کند و فروش س��هام 

خریداری شده در همان روز امکانپذیر نخواهد بود.
بعد از گذش��ت حدود یک و ماه نی��م از ممنوعیت فروش 
س��هام خریداری شده در همان روز از اواسط آبان ماه بورس 
اوراق به��ادار طی اطلاعی��ه ای از لغو این ممنوعیت خبر داد 

و اعلام شد که معاملات روزانه به روند سابق بر می گردد.
کاهش زمان پیش گشایش معاملات بورس �

بس��یاری از کارشناس��ان مهم تری��ن عام��ل در ری��زش 
ش��اخص بورس را خروج نقدینگی اعلام کردند که به دلیل 
بی اعتمادی به بازار س��رعت بیش��تری را به خود گرفته بود، 
بخش��ی از این بی اعتمادی ناش��ی از رفتاری بود که از سوی 
حقوقی ه��ا در زمان پیش گش��ایش رخ داده ب��ود و گاهی با 

اقدام های خود باعث تغییر جهت بازار شده بودند.
به دنبال چنین اتفاقی، ش��رکت بورس تهران و فرابورس 
ای��ران با صدور اطلاعیه ای اعلام کردند: از 24 آبان ماه زمان 
سفارش گیری پیش گشایش در همه بازارهای بورس اوراق 
بهادار تهران به مدت 15 دقیقه از ساعت 8:45تا9:00خواهد 
بود که به گفته فعالان بازار این اقدام تا حدودی توانست مانع 

از رفتارهای هیجانی سهامداران حقیقی یا حقوقی شود.
روند صعودی شاخص بورس با شیبی ملایم �

با وج��ود چنین اق��دام هایی ک��ه برای بهب��ود وضعیت 
معام��لات بورس انجام ش��د، ب��ازار تا چند روز گذش��ته به 
ش��دت تحت تاثی��ر انتخابات ریاس��ت جمه��وری امریکا 
قرار داش��ته و با هیجان بس��یار زیادی همراه بود، اما س��ایه 
التهاب های ایجاد ش��ده در بازار با پایان یافتن این انتخابات 
و پیروزی بایدن کاهش پیدا کرد و معاملات بازار س��هام در 
 کنار ت��لاش و تصمیم گیری های س��ازمان ب��ورس به مدار 

صعودی بازگشت.
ب��ا توج��ه به وج��ود تع��ادل در معام��لات بازار س��هام و 
کاهش هیج��ان س��هامداران در تصمیم گیری ها، بیش��تر 
کارشناس��ان معتقدند که س��هامداران نباید با قرار گرفتن 
ش��اخص ب��ورس در م��دار صع��ودی در انتظار رش��دهای 
غافلگیرکننده بازار همانند ماه های ابتدایی امس��ال باشند؛ 
بلکه بازار با ش��یبی ملایم تر از ابتدای سال، ادامه هنده روند 
صعودی خواه��د بود و می تواند بازدهی معقولی را نس��بت 
 به س��ایر بازارهای س��رمایه گذاری در اختیار س��هامداران

 قرار دهد.

عمق بخش��یدن به ب��ازار س��رمایه و جلوگیری از 
رفتار های هیجانی در بورس می تواند تا حدود زیادی 
مسئولین سازمان بورس را به کاهش محدودیت های 
ب��ازار س��رمایه ترغیب کند. به گزارش ف��ارس، بازار 
سرمایه در هر کشوری نماد بازارهای رقابتی است که 
قدرت خریداران و فروشندگان در این بازار با یکدیگر 
برابر ب��وده و می توانند با یکدیگر در ش��رایط خوبی 
معامله انجام دهند. البته در ش��رایط فعلی به دلیل 
حضور شرکت های حقوقی تا حدودی این قدرت به 
نفع این ش��رکت ها تغییر کرده و سهامداران خرد با 
مشکل مواجه شده اند. اکنون در برخی از بورس های 
جهان به دلیل کاهش نوسان های بازار از دامنه مجاز 

نوسان استفاده می کنند. 
دامنه مجاز نوس��ان به حدود سقف و کف قیمتی 
گفته می ش��ود که هر س��هم در ه��ر روز معاملاتی 

می  تواند داشته باشد. 
درحال حاضر دامنه نوس��انات شرکت های پذیرفته 
شده در بورس و بازار الف فرابورس مثبت یا منفی 5 
درصد نس��بت به نرخ پایانی روز قبل هر سهام است. 
یعنی اگر نرخ پایانی س��هامی ام��روز 1000 تومان 
باش��د نرخ مجاز ب��رای معاملات فردای این س��هم 
در بازه 950 تا 1050 تومان می باش��د. این نس��بت 
در بازارهای مختلف فراب��ورس و حق تقدم ها تغییر 

می کند.

محدودیت دامنه نوس�ان چ�ه زمانی از بین  �
می رود؟

بر اساس مقررات بازار سرمایه روزهای خاصی وجود 
دارد که سهم از این محدودیت ها تبعیت نمی کند که 
این مسئله باید به تایید ناظر بازار برسد و این نهاد باید 
در این خصوص تصمیم بگیرد. 1- بازگش��ایی س��هام 
پس از مجمع عمومی عادی سالانه برای تقسیم سود، 
2- بازگش��ایی س��هام پس از مجم��ع فوق العاده برای 
کاهش یا افزایش س��رمایه، 3- بازگشایی پس از اعلام 
افزایش یا کاهش سود هر سهم یا EPS به  شرط آنکه 
از 20 درصد بیش��تر باش��د، 4- بازگشایی نماد جهت 
افش��ای اطلاعات با اهمیت الف ک��ه معمولا به دلیل 

افزایش یا کاهش 50 درصدی نرخ نماد رخ می دهد.
محدودی�ت نوس�ان چ�ه مش�کلاتی ب�رای  �

سهامداران ایجاد می کند؟
کارشناسان بازار سرمایه معتقدند، روند فعلی وجود 

محدودی��ت نوس��ان در بلند مدت به کاهش نس��بی 
اس��تقلال فعالان اقتصادی در بورس منجر می شود و 
توسعه بازار سرمایه کشور با مشکل روبه رو خواهد شد. 
یکی از مش��کلات دیگری که این محدودیت نوس��ان 
ایجاد می کند، تش��کیل صف های خرید و فروش است 
که نقدش��وندگی بازار را به ش��دت تهدید می کند. به 
عب��ارت دیگ��ر، درحال حاض��ر زیرس��اختارهای بازار 
سرمایه ایران محدودتر از کشورهای پیشرفته است که 

داد و ستد خیلی بازتر در آنها انجام می شود. 
مس��ئولین سازمان بورس، برای این محدودیت یک 
دلیل تاریخی ابراز و تصور می شود بازار سرمایه ایران، 
س��رمایه گذاران و س��رمایه پذیران هنوز بالغ نشده اند 
و ب��ازار تحلیلی و حرفه ای نش��ده اس��ت. یعنی بازار 
س��رمایه ایران هنوز به عمق مناس��ب نرس��یده است 
و عدم آموزش س��هامداران این مس��ئله را نیز تشدید 
کرده اس��ت و رفتارهای هیجانی ممکن اس��ت باعث 
از بین رفتن س��رمایه افراد تازه وارد ش��ود. به همین 
دلی��ل متولیان بازارس��رمایه به دنبال حفظ س��رمایه 
س��رمایه گذاران را از ریسک های زیاد حفظ کنیم و با 
ایجاد محدودیت های قانونی از افزایش خطر جلوگیری 
کنیم. این تفکر س��نتی از ابتدای حیات بورس وجود 
داش��ته اس��ت. میرصانعی، دبیرکل کانون کارگزاران 
می گوید: تش��کیل صف های خرید و فروش مهم ترین 
محصول اعمال این محدودیت ها است. منظور از صف، 

تجمیع سفارش��ات خرید یا فروش در کف یا س��قف 
نرخ اس��ت. صف نشینی آسیب زیادی به بازار سرمایه 

می رساند.
با محدودیت نوس�ان نرخ تعادلی نمادها  �

کشف نمی شود
ایراد دیگری که کارشناس��ان به محدودیت نوسان 
می گیرند، نرسیدن به نقطه تعادل نرخ سهم است. این 
محدودیت ها س��بب می شود نمادها به درستی کشف 
نرخ نشوند و این رس��یدن به نرخ تعادلی را با مشکل 
جدی مواجه می کند. زمان بر بودن رس��یدن به نقطه 
تعادلی نرخ هر س��هم می تواند سهامداران را به نوسان 
گیری تش��ویق کند ک��ه این موضوع نی��ز مخاطرات 
دیگری را برای بازار س��رمایه دارد. ب��ه عبارت دیگر، 
نمی توان جلوی حرکت بازار به س��مت نرخ تعادلی را 
گرفت، به هر میزان هم محدودیت اعمال ش��ود، بازار 
به سمت نرخ متعادل حرکت خواهد کرد. اعمال دامنه 
نوسان یا سایر محدودیت های مشابه، تنها این فرآیند 
را طولانی و فرسایشی می کند. فرآیندی که باید ظرف 
یک روز یا چند روز حادث شود، چند ماه زمان می برد. 
درحال حاضر تعدادی از ش��رکت های وابسته به بنیاد 
مس��تضعفان با توجه به معرفی بازارگردان نوس��انات 
روزانه خود را به 10 درصد رس��انده اند که این مسئله 
می تواند نشان دهد از بین رفتن محدودیت 5 درصدی 

می تواند بازار را با رونق بیشتری مواجه کند.

ارائهلیست۵۰حقوقی
متخلفبورسبهدادستانی

نایب رئیس مجلس اعلام اینکه 50 متخلف معرفی ش��ده توس��ط شورای عالی بورس 
ش��رکت های حقوقی هس��تند، گفت: خوش��بختانه بورس بازاری کاملا ش��فاف است و 

اطلاعات و آمار آن کاملا قابل رسیدگی است.
به گزارش اقتصاد24، س��ید امیرحس��ین قاضی زاده هاش��می در پاس��خ به سوالی در 
خصوص نتیجه جلس��ات برگزار ش��ده در باره بورس گفت: قاعدتا ما نباید به بازاری مانند 
بورس ورودکنیم، اما در جایی که احس��اس می کنیم در حال تبدیل ش��دن به یک بحران 
اجتماعی امنیتی اس��ت از زاویه حفاظت از کلیت جامعه و منافع افراد ضعیف و خرد باید 

وارد ماجرا شویم.
وی افزود: بورس در حال رش��دی بود که در آن زمان کارشناسان مربوطه مرتبا هشدار 
می دادند که این رشد نقطه سقوطی خواهد داشت و این موضوع تبدیل به یک فکر غالب 
شده بود، ولی ما دیدیم کسی اقدامی در این خصوص انجام نداد. حتی رئیس سابق بورس 

نیز تغییر پیدا می کند و مصوباتی که اعلام کرده بود هم لغو می شود.
این نماینده مجلس ش��ورای اس��لامی در ادامه گفت: پس از آن ش��اهد این بودیم که 
پیش بینی ها درست از آب درآمد و مسئولان مربوطه هم کاری انجام نمی دهند در اینجا 
بود که مجبور شدیم وارد موضوع شویم و برای آنکه به جمع بندی برسیم چندین جلسه 

برگزار شد تا با ذینفعان مختلف گفت وگو کنیم تا مشخص شود مشکل کجا بوده است.
وی تاکی��د کرد، ب��ورس یک مرکز تصمیم س��ازی به نام ش��ورای عالی ب��ورس دارد، 
ش��ورای عالی بورس نیز با توجه به این موضوعات به این جمع بندی رسید و ابلاغیه صادر 
کرد. اطلاعات دریافتی نش��ان می دهد که حقوقی ها که اکثراً وابس��ته به دولت هس��تند 
90درص��د ب��ازار را در اختیار دارند و در طرف دیگر ما 20 میلیون کد بورس��ی مربوط به 
اشخاص حقیقی داریم که در هیجان بازار وارد شدند و نظام کنترل گر ما آنها را به درستی 
راهنمایی و کنترل نکرد. قاضی زاده هاش��می با تاکید بر اینکه ش��رکت های حقوقی در 
س��قف نرخ سهام های خود را فروختند، گفت: قصد این شرکت ها این بود که در بالاترین 
نرخ س��هام خود را بفروشند و سپس در کف بازار خرید سهام انجام دهد که در نتیجه این 
اقدام، عموم مردم متضرر ش��دند. وی در پاس��خ به این س��وال که آیا دولت برای جبران 
کس��ری بودجه این اقدام را انجام داده اس��ت گفت: به نظر بنده مجموعه ذینفعان بازار از 
این موضوع سود می بردند. در این موضوع نیز دولت یکی از عواملی بود که سود می برد، اما 
تنها دولت نبود و مجموعه شرکت های حقوقی نیز شامل این سود می شدند. نایب رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی با تاکید بر اینکه تخلف در این مورد محرز شده است، گفت: در 
نتیجه ما دو اقدام را آغاز کردیم، یکی آنکه از مصوبات شورای عالی بورس حمایت کردیم 
که مقاومت هایی نیز در برابر آن وجود داش��ت. متأس��فانه سازمان بورس نیز جدیت لازم 
را نداشت و پس از پیگیری های مداوم و ورود دادستان تهران به موضوع، مسئله را جدی 
گرفتن��د و تازه در هفته اخیر س��ازمان بورس برخی از متخلف��ان را اعلام و با آنها برخورد 
کرد. وی افزود، درحال حاضر یک لیس��تی از 50 موسس��ه متخلف که بیشتر شرکت های 
حقوقی و دارای س��رمایه بزرگ هستند به دادس��تانی ارائه شده تا با آنها برخورد شود. در 
ابتدا معاونت حقوقی سازمان بورس باید با این موسسات برخورد کند و دادستانی نیز اعلام 
کرده که با این موسس��ات با عنوان اخلال در نظام اقتصادی کش��ور برخورد خواهد کرد. 
البته مقاومت در این زمینه وجود دارد و این لیست قرار بود یک ماه و نیم پیش ارائه شود. 
البته درحال حاضر داداستانی اعلام کرده که هنوز این لیست به دست آنها نرسیده است. 
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: خود شورای عالی بورس شامل ذینفعانی 
است که که به عنوان کارگزار برخی شرکت های حقوقی عمل می کنند به همین دلیل ما 
به دنبال طرحی هستیم که افراد حقیقی حاضر در بورس )شامل 20 میلیون نفری که کد 
بورسی دارند( نیز یک تشکل در بورس داشته باشند و همچنین 2 نماینده در شورای عالی 
بورس داش��ته باش��ند تا بتوانند از حقوق افراد حقیقی نیز دفاع کنند. قاضی زاده هاشمی 
در پاس��خ به س��والی در مورد برخورد ناکافی با متخلفان گفت: خوشبختانه بورس بازاری 
کاملا ش��فاف اس��ت و اطلاعات و آمار آن کاملا قابل رس��یدگی است. زمان نیز بر روی آن 
تاثیری نمی گذارد. در روز سه ش��نبه اخیر که بازار سبز شده بود، در ساعت خاصی بعضی 
از حقوقی ها اقدام به درس��ت کردن صف فروش کردند و باعث ریزش بازار ش��دند. وی در 
ادامه تاکید کرد، کاملا مشخص است که در چه ساعتی و کدام حقوقی وارد شده و با عرضه 
سنگین باعث ریزش بازار شده است. این بدین معناست که حتی پنج شرکت حقوقی که 
این کار را تا آخر س��اعت اداری انجام دادند کاملا مشخص هستند. در این جا هم معاونت 
حقوقی س��ازمان بورس می تواند ورود کند و هم برای دادستانی موضوع روشن است. این 
نماینده مجلس شورای اسلامی معتقد است، به این دلیل که بازار کاملا شفاف است نقش 
هر کدام از افراد، موسسات و کسانی که در بازار مداخله کردند و مداخله آنها باعث اخلال 
در نظام اقتصادی ش��ده است روشن و قابل بررسی اس��ت. وی افزود، حقوقی ها را باید به 
عنوان شرکت های فولاد، بانک، تامین اجتماعی و در واقع 90 درصد اقتصاد کشور ببینیم 

و این شرکت ها نهاد های قدرتمند اقتصادی هستند.

فروش»ساوه«۱۵۳درصدافزایشیافت
مقایس��ه فروش شرکت سیمان س��اوه در آبان ماه 1399 با ماه مشابه در سال گذشته 

حکایت از افزایش 153 درصدی در میزان فروش دارد.
به گزارش س��نا، شرکت سیمان ساوه صورت وضعیت یک ماهه منتهی به آبان 1399 

را منتشر کرد.
بر اس��اس این گزارش، میزان فروش ماهیانه »س��اوه« در آبان ماه امس��ال مبلغ 75۶ 
میلیارد و 508 میلیون ریال بوده اس��ت که نس��بت به مهر م��اه 99 افزایش 40 درصدی 

داشته است.
مقایس��ه فروش شرکت سیمان س��اوه در آبان ماه 1399 با ماه مشابه در سال گذشته 

حکایت از افزایش 153 درصدی در میزان فروش دارد.
همچنین، میزان فروش داخلی این شرکت در ماه آبان مبلغ ۶52 میلیارد و 230میلیون 

ریال بوده است که نسبت به مهر 99 از افزایش 3۶ درصدی خبر می دهد.
بیش��ترین میزان فروش داخلی ش��رکت س��یمان س��اوه در آبان ماه امسال، سیمان 
خاکس��تری به مبلغ 534 میلیارد و 901میلیون ریال بوده است. فروش صادراتی »ساه« 
در آبان ماه امسال مبلغ 104 میلیارد و 278 میلیون ریال بوده است که نسبت به مهر ماه 
99 افزایش ۶۶ درصدی داشته است. بیشترین میزان فروش صادراتی این شرکت در آبان 
ماه امس��ال، سیمان سفید پاکتی صادراتی به مبلغ 59 میلیارد و 124 میلیون ریال بوده 
است. شرکت سیمان ساوه از ابتدای سال مالی تا انتهای آبان ماه 1399در مجموع مبلغ 
4 هزار و 514 میلیارد و 273میلیون ریال فروش داشته است که نسبت به فروش شرکت 

در مدت مشابه سال گذشته از رشد 84 درصدی برخوردار است.

اخبار
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